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AUSTRHEIM KOMMUNE

 

Møtebok
Kommunestyret

Møtedato: 15.09.2022
Møtested: Austrheim samfunnshus
Møtetid: 18:00 - 21:35
Orientering: NGIR om ny selskapsstruktur. Bjarne Sæbø om Austrheim Kommunale Eigedomsselskap.

 
Frammøtte medlemmer Parti Rolle
Per Lerøy AP Ordførar
Ann Kristin Leirvåg AP Medlem
Monika Thorpe AP Medlem
Hardy Pedersen AP Medlem
Reidar Ulvøy AP Medlem
Inger Lise Brekke H Varaordførar
Morten Sognnes H Medlem
Aslak André Bakke H Medlem
Helge Dyrkolbotn KRF Medlem
Anne Dahle Austrheim KRF Medlem
Randi Keilegavlen Dyrøy KRF Medlem
Bjørn Inge Håland 
Dyrkolbotn

SP Medlem

Reidar Øksnes SP Medlem
Marita Terese Bru BIA Medlem

 
 

Forfall meldt frå  medlem: Parti Rolle
Britt Mary Skaalevik Lerøy AP Medlem
Rikke Heldal Hope H Medlem
Lise Renate Helle SP Medlem

 
Frammøtte varamedlemmer: Parti Rolle
Idar Johan Hopland AP Varamedlem
Hege Ramsland H Varamedlem
Gro Kaland SP Varamedlem

 

Frå administrasjonen møtte: Desse møtte frå administrasjonen: Bjarne Ve Sæbø, Bjørnar Fjellhaug, 
Christopher M. Straumøy, Ketil Tjore, Odd Harald Dommersnes, Rolf-Henning Myrmel, Thomas 
Lindås, Trine Merete Jansen



Austrheim 19. september 2022
Per Lerøy Ketil Tjore
ordførar møtesekretær



Saksliste

Saksnr Tittel

058/22 Godkjenning av innkalling og saksliste

059/22 Godkjenning av møteprotokoll

060/22 Meldingar

060/22.1 Kontrollutvalet - møteprotokoll frå møtet 01.06.2022

061/22 Orienteringssak

062/22 Avtale om drift av Hoplandssjøen Kai mellom Austrheim Kommune og Kailaget

063/22 Kaier og bruer i Austrheim kommune

064/22 Gangveg Åråsvågen

065/22 Medfinansiering av drift av vassområdet Nordhordland frå 2022-2027

066/22 Vassavtale med Alver kommune

067/22 Tilstandsanalyse - Nordliheimen

068/22 Høyringssvar til nasjonal helse- og samhandlingsplan

069/22 Eldremelding - del av kommunedelplan for helse og omsorg

070/22 Eigarskapsmelding 2022-2024
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Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
058/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Ketil Tjore FE-033 22/721

Godkjenning av innkalling og saksliste 

Framlegg til vedtak:
Innkalling og sakliste vert godkjent

Kommunestyret - 058/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vart samrøystes vedteke

KS - vedtak:
Innkalling og sakliste vart godkjent

Saksopplysninger:

 



á



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
059/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Ketil Tjore FE-033 22/721

Godkjenning av møteprotokoll 

Vedlegg
Protokoll - Kommunestyret - 16.06.2022

Framlegg til vedtak:
Møteprotokoll frå forrige møte vert godkjent

Kommunestyret - 059/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Jan Erik Espelid (Bygdelista) hadde spørsmål om lærlingar. Her svara økonomi- og personalsjef Odd 
Harald Dommersnes at det er tilsett nye lærlingar, men det samla talet er ikkje heilt klart enno sidan 
det ikkje er alle som har svara ja eller nei.

Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vart samrøystes vedteke

KS - vedtak:
Møteprotokoll frå forrige møte vart godkjent

Saksopplysninger:



 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
060/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Ketil Tjore FE-033 22/721

Meldingar 

Underliggende saker

Saksnummer Tittel
060/22.1 Kontrollutvalet - møteprotokoll frå møtet 01.06.2022

Framlegg til vedtak:
Meldingane vert tekne til orientering

Kommunestyret - 060/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Ordførar Per Lerøy (Ap) viste til arbeidet som er gjort for å flytta Bergen havn frå Dokken til Ågotnes. 
Det er laga eit prosjekt på rundt 2,5 milliardar kroner, men no viser det seg at oppgjeret frå Bergen 
kommune for Dokken ikkje er i nærleiken av å dekka dette. Lerøy sa at det ikkje er aktuelt for 
eigarkommunane å gå inn med midlar for å bygga ut denne hamna med eigne midlar, ein kan ikkje 
bygga ut noko som ikkje kan betala seg sjølv. For Austrheim sin del, med ein eigardel på 1 prosent, 
ville det betydd eit innskot på 25 millionar kroner.

Oppsummeringa frå eigarmøtet i Bergen Havn onsdag 14. september vert lagt ved møteboka. 

Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vart samrøystes vedteke.

KS - vedtak:
Meldingane vart tekne til orientering



Saksopplysninger:

 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
060/22.1 Kommunestyret RS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Ketil Tjore FE-033 22/630

Kontrollutvalet - møteprotokoll frå møtet 01.06.2022 

Vedlegg
Oversendingsmail

Framlegg til vedtak:

Kommunestyret - 060/22.1 - 15.09.2022

KS - behandling:

KS - vedtak:

Saksopplysninger:

 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
061/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Ketil Tjore FE-033 22/721

Orienteringssak 

Framlegg til vedtak:

Kommunestyret - 061/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
I starten av møtet orienterte NGIR, ved dagleg leiar Bjørn Berg og økonomidirektør Ove-Christian 
Fredriksen. Først ei kort orientering om situasjonen kring fakturering til privatkundar, der ein del har 
fått tilsendt NGIR-krava noko seint. 
Det var ingen spørsmål frå kommunestyret til denne delen av orienteringa. 

Deretter orienterte NGIR om framlegg til ny modell for ny selskapsstruktur. Presentasjonen ligg ved 
møteboka. 
Det var ingen spørsmål frå kommunestyret til denne delen av orienteringa. 
----

Dagleg leiar i Austrheim kommunale eigedomsselskap, Bjarne Ve Sæbø, orienterte om utviklinga i 
selskapet. 

Det er valt styre for selskapet: 
Solveig Lerøy, styreleiar
Bjarte Næss, nestleiar
Ragnhild Langøy, medlem
Ole Moen, medlem
Kurt Hauge, medlem

Kommunen har knytt til seg selskap på rammeavtale innan elektro og røyrleggar, ser på avtale for 
tømrararbeid. Desse kan brukast dersom det skal gjerast oppussingsarbeid på bustadene. Vil starta 
med ei vurdering av kva bygg som evt. må pussast opp, og om ein evt. skal bygga noko nytt. Har 



tomter i Kystlandsbyen som kan brukast til dette.
---
Einingsleiar teknisk drift, Rolf Henning Myrmel, orienterte om prosjektarbeid. 
- Skuleprosjekta er på gang med detaljprosjektering, Kaland og Årås, ser for seg oppstart ganske 
raskt.
- Pumpestasjonar kloakk er under arbeid, først i Åråsvågen medan ein lengre ute i Breivika ventar på 
ei avklaring frå grunneigarar. 
- Veglys frå kyrkja til kryss Lerøy, der jobbar kommunen med avtalar med grunneigarar.
- Gangveg mellom Nordliheimen og Seniorsenteret: Fylket vil ha detaljprosjektering, men kommunen 
meiner det er nok å følgja vegnormen. Ventar på svar frå fylket i denne saka, ønskjer ikkje bruka 
120.000 på prosjektering av jobben.
---
Kommunalsjef Trine M. Jansen orienterte om mottak av flyktningar frå Ukraina, der det kjem seks 
flyktningar no dei kommande vekene, i tillegg til at det kom to flyktningar tidlegare. For dei seks som 
kjem, har ein knytt til seg familiar som kan vera fadderfamiliar. Har leigd to private bustader, og 
brukar ein kommunal.
---
Bjørnar Fjellhaug orienterte om ulike saker:
- Vestlia, her skal det nye eigedomsselskapet ta seg av utbetring av kloakkanlegg, må også ta seg av 
problem med maur i bygget.
- I gang med budsjettarbeidet for den neste økonomiperioden, det ser ut til å verta krevjande. 
Kommunedirektøren sitt framlegg til økonomi- og handlingsperioden 2023-2026 skal leggast fram i 
oktober.
- Kommunen skåra bra på det siste kommunebarometeret, gjekk bra opp på ulike parameter.
- Kjem i neste møte ein oversikt over ulike avvik og kva tiltak som er gjort i samband med desse. Det 
nye avvikssystemet fungerer bra, får innmeldt avvik og jobbar med desse. Enkelte tiltak må ein sjå i 
samanheng med budsjettarbeidet.
- Kim Andre Vangberg er konstituert som kommunalsjef for helse og omsorg.
---
Helge Dyrkolbotn (KrF) hadde spørsmål om rekneskapen for underavdeling kommunedirektøren. Såg 
at det var eit større avvik der som ikkje var med i sakspapira som var lagt fram til 
formannskapsmøtet, og har etterlyst svar på kva dette inneber, sant ei orientering om dette er i tråd 
med anbodsreglement, innkjøpsreglement og politisk reglement.

Her svara økonomi- og personalsjef Odd Harald Dommersnes, svaret ligg ved møteboka. 

Aslak Bakke (H) hadde oppfølgingsspørsmål til denne opplistinga. Bakke ba om ei synleggjering av kva 
som ligg i dei ulike postane, som mellom anna konsulenttenester. Her svara Dommersnes at det er 
slik i rekneskapen at det må førast ting på "konsulenttenester" som eigentleg ikkje er det ein reknar 
for konsulentar. Til dømes vil innkjøp  av bilde frå fotograf enda i rekneskapen som 
konsulenttenester.

Anne Dahle Austrheim (KrF) hadde oppfølgingsspørsmål til opplistinga. Austrheim sa at noko kan 
skuldast at politikarane har gjort vedtak utan å setja av midlar. Austrheim sa at ein innimellom må 
bruka lengre tid på  gjera ting ferdig, enn å bruka konsulent, når økonomien er slik den er.

Her svara kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug at det er han som er kommunedirektør er ansvarleg 
for dette, og sa vidare at ein skal vera kritisk til konsulentbruk. Har ikkje vore tydelege og gode nok til 
å seia kvar ein skal ta midlane frå, når det vert gjort vedtak som har ein kostnad.

Ordførar Per Lerøy (Ap) viste til at det har vore kostnader mellom anna med overføringa av 
eigedommar til Austrheim kommunale eigedomsselskap, kostnader som ikkje var budsjetterte.



Helge Dyrkolbotn (KrF) takka for orienteringa som vart gitt, og sa at han ser fram til å få svar på dei to 
siste punkta som ikkje var med i denne gjennomgangen. 

Kommunedirektør Fjellhaug sa at ein no jobbar med å følgja opp at alle innkjøp er i tråd med 
innkjøpsavtalar. 
---
Reidar Øksnes (Sp) sa at han hadde håpa på ei orientering om utgreiing av ein ny styringsmodell, slik 
at dette er klart i god tid før kommunevalet i 2023. Øksnes sa vidare at dette med byrået Apriil og 
deira kampanje Heim til Austrheim var ukjent for han, og ba om informasjon om dette. 

Her svara kommunedirektør Fjellhaug at sak om ny styringsmodell kjem til neste møte i 
kommunestyret. Vidare sa Fjellhaug at det er orientert munnleg om arbeid med byrået Apriil, men at 
dette nok ikkje har vore oppe som eiga sak.
---
Reidar Ulvøy (Ap) etterlyste at ein har kontroll på kostnader i samband med prosjektet for skulane. 
Her svara einingsleiar teknisk drift, Rolf Henning Myrmel, at Stian Marøy er inne på prosjektleiing, og 
at ein i tillegg ventar på tilsetting av ny einingsleiar teknisk drift, slik at Myrmel sjølv kan gå over i den 
planlagde stillinga hans med prosjektleiing. 

Ordførar Per Lerøy (Ap) la til at det er bestilt frå formannskapet faste orienteringar om framdrift og 
kostnader på skuleprosjekta.

Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vart samrøystes vedteke

KS - vedtak:
Orienteringane vart teke til vitande.

Saksopplysninger:

 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
062/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Christopher Marius Straumøy Gbnr-155/69, Gbnr-155/86 22/938

Avtale om drift av Hoplandssjøen Kai mellom Austrheim Kommune og Kailaget 

Vedlegg
Framlegg Vedtekter HOPLANDSSJØEN kailag, 2022 ver3 (1)
Utsendt framlegg til Samarbeidsavtale  HOPLANDSSJØEN kai 2022 - utkast 2

Framlegg til vedtak:
Kommunestyret godkjenner at det inngåast avtale om drift av Hoplandssjøen kai som framlagt. 

Kommunestyret - 062/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Sakshandsamar Christopher Straumøy orienterte om saka, jamfør saksutgreiinga.

Anne Dahle Austrheim (KrF) spurte om det ligg forsikring av kaien per i dag, slik det er nemnt i saka, 
og om dette er noko som gjeld andre kaiar. Her svara Straumøy at ein i avtalen forpliktar seg til å 
forsikra i framtida, og einingsleiar teknisk drift Rolf Henning Myrmel stadfesta at forsikringar er på 
plass, som del av kommunen si ansvarsforsikring.

Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vart samrøystes vedteke

KS - vedtak:
Kommunestyret godkjenner at det inngåast avtale om drift av Hoplandssjøen kai som framlagt. 

Saksopplysninger:



Bakgrunn

Det har i lengre tid vore ynskjeleg for styret i Hoplandssjøen Kailag å få laget registret som eit 
tingsrettsleg sameige. Konkret er grunngjevinga ønskje om ordna forhald og mogelegheit for å kunne 
registrere eigen bankkonto. Laget har pr dags dato over 100.000 KR ståande på ein privat konto. 
Denne blir flytta over til Kailagets konto og vil gå til drifta av kaien. Desse pengane disponerast av 
kailaget til vedlikehald av kaien. 

Kailaget har lagt ned mykje dugnadstid på kaien dei siste årane og er ein sentral bidragsytar til at 
kaien fortsett kan brukast. 

Kommunen er ein av eigarane i kaien og det må inngåast ein avtale om drift og vedlikehald av kaien. 
Samstundes vil det bli gjennomført eit stiftelsesmøte kor kommunen er representert. 

Eit utkast til avtale basert på den gamle vart sendt kommunen frå kailaget. Kommunen gjorde ein del 
endringar på avtalen og sendte over til Kailaget. Denne vart så godkjent av kailaget. 

Også når det gjeld vedtekter til Kailaget er det semje mellom partane. 

Avtale og vedtekter ligg som vedlegg.  

Vurdering

Økonomisk vil ikkje dette koste meir enn kva kommunen sitt ansvar i dag gjer som medgrunneigar i 
kaien. All den tid kommunen ønskjer å oppretthalde kaien på Hoplandssjøen må kommunen likevel – 
til tider – bidra økonomisk. Kommunen styrer fortsett sitt økonomiske ansvar sjølv gjennom 
vedlikehaldsbudsjettet. Kailaget kan ikkje under nokon omstende pålegge kommunen økonomiske 
forpliktingar knytta til avtalen. 

Avtalen er kurant for begge partar slik kommunedirektøren ser det. Avtalen har 10 års varigheit, men 
samstundes eit års gjensidig oppseiing. Avtalen skaper naudsynt føreseielegheit for begge partar. 

Konklusjon

Kommunestyret godkjenner at det inngåast avtale om drift av Hoplandssjøen kai som framlagt.



 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
074/22 Formannskapet PS 01.09.2022
063/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Rolf-Henning Myrmel FA-P24, FA-Q31 22/893

Kaier og bruer i Austrheim kommune 

Vedlegg
Austrheim - Rapport Inspeksjon bruer og kaier 2021 - 25.05.21
Kaier 2022
Vedlikeholdsansvar for statlige kaier - Kystverkets region Vest (L)(121699)

Framlegg til vedtak:
1. Vedlikehald av bruene, Njøta og Krossøy, vert prioritert og finansiert ved auka låneopptak 

på inntil kr 700 000,-
2. Det vert gjennomført utvida inspeksjon av kaiane. Finansiering vert dekka innanfor 

eksisterande ramme. 
3. Kommunedirektøren får fullmakt til å stengje kaiar som ikkje er forsvarleg sikra. 
4. Kommunedirektøren kjem attende med kostnadsoversikt over kaiane og prioritering av 

tiltak. Det skal også leggjast fram oversikt over kaiar som kan avhendast. Midlar ved 
avhending kan finansiere vedlikehald/oppgradering av eksisterande kaiar. 

5. Tryggleikstiltak for kaiane på kr 400 000,- vert innarbeidd i budsjett for 2023.

Det vert utarbeida reglar for drift av molokaien på Fonnes slik at kommunen kan ta inn avgift for bruk 
av denne frå 1.1.2023 etter mal av den driftsmodellen ein har for kaien på Hopland.

Formannskapet - 074/22 - 01.09.2022

FS - behandling:
Einingsleiar teknisk drift, Rolf Henning Myrmel, orienterte om saka jamfør saksutgreiinga. Det er ein 
del manglar ulike stader, som manglande sperre for kjøretøy mot kaikant (jernbanesviller), og stige 
frå sjø. Har ikkje sett på om kaiane er svekka, her ser Myrmel for seg at ein kan ta fram saka frå 2012 
med tanke på kva kommunen skal eiga og kva kaiar ein skal avhenda. Er store kostnader ved ein del 
kaiar. Dei som er vurdert som svekka må stengast til ein får vurdert dette med bereevne betre. Alle 



kommunale kaiar må ein vurdera, og må også ta fatt i dei fylkeskommunale kaiane der kommunen 
har ansvar. Kva som er viktig med tanke på beredskap er også noko som må vurderast. Myrmel 
signaliserte at det er for mange kommunale kaiar i dag, som ein ikkje vedlikeheld. 
Myrmel sa om Njøtebrua at rekkverket berre er eit nettinggjerde og det må ordnast straks, slik at 
kommunen ikkje risikerer å komma i eit erstatningsansvar.
Inger Lise Brekke (H) spurte om korleis det vert ved avhending, og om kommunen kan gjera dette 
utan oppgradering først. Myrmel svara at det er naturleg å spørja grunneigar dei plassane der ein må 
gjennom tun for å komma til desse kaiane. Andre stader er det naturleg å ta det med lokale bygdelag, 
det har ein alt på plass enkelte stader slik at det er ein bygdekai som er offentleg tilgjengeleg. 
Morten Sognnes (H) viste til at det fungerer bra med kaien som bygda har på Fonnes, men den 
kommunale vegen ned dit er nedkjørt og treng grus/asfalt. Her sa ordførar Per Lerøy (Ap) at det har 
komme innspel på asfalt på grunn av bubilar som tek nedi når dei skal ned på kaien.
Helge Dyrkolbotn (KrF) sa at det er mange kaiar som er tilgjengelege i dag, og det kan gjera 
kommunen mindre attraktiv om mange av desse vert stengde eller selde til private. Til dette 
kommenterte Rolf Henning Myrmel at det er kommunen sitt ansvar som er viktig, kanskje kan kaien 
stengast for bilar men vera open for ta med campingstolen. Ein av dei kaiane som er viktige for 
kommunen er kaien i Mastrevik, som vert brukt av elevskyss, der er det tilråding om meir nøye 
kontroll. 
Ordførar Per Lerøy (Ap) viste til arbeidet med interkommunal plan for sjøareal, her må ein ta med seg 
at kaiar i Austrheim er mykje brukt av også fiskarar, som treng kaiar i samband med utøving av yrket 
sitt. Men kommunen kan kvitta seg med kaiar der ein ikkje kan bruka pengar på vedlikehald.
Handsaming i formannskapet:
Samrøystes for kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak.

FS - vedtak:
1. Vedlikehald av bruene, Njøta og Krossøy, vert prioritert og finansiert ved auka låneopptak 

på inntil kr 700 000,-
2. Det vert gjennomført utvida inspeksjon av kaiane. Finansiering vert dekka innanfor 

eksisterande ramme. 
3. Kommunedirektøren får fullmakt til å stengje kaiar som ikkje er forsvarleg sikra. 
4. Kommunedirektøren kjem attende med kostnadsoversikt over kaiane og prioritering av 

tiltak. Det skal også leggjast fram oversikt over kaiar som kan avhendast. Midlar ved 
avhending kan finansiere vedlikehald/oppgradering av eksisterande kaiar. 

5. Tryggleikstiltak for kaiane på kr 400 000,- vert innarbeidd i budsjett for 2023.

Kommunestyret - 063/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Einingsleiar teknisk drift Rolf Henning Myrmel orienterte om saka, jamfør saksutgreiinga. Det er eit 
vedlikehaldsetterslep på desse, i tillegg har kommunen overtatt ansvaret for kaiar med overføring av 
fylkeskommunale kaiar. For bru ved kai Njøten er det manglar på rekkverk, dette må utbetrast. Må 
gjerast ei prioritering der kommunen held på dei kaiar som er viktige for næring og beredskap, og sel 
resten. 
Kommunen har ansvar for det som måtte skje ved kaiar som kommunen eig. Har hatt kontroll av ein 
del kommunale bruer, ser at det må gjerast ein tilsvarande grundig kontroll også av kommunale 



kaiar. 

Helge Dyrkolbotn (KrF) sa at kommunen har mange kaiar, og kommunikasjonane har endra seg 
mykje. Samstundes har det med kommunen sin attraktivitet å gjera, at det er mogleg å komma til ved 
kommunale kaiar med båt eller kajakk, og slik vera ein attraktiv sjøkommune vidare. Kan ikkje stenga 
alle kaiar som er farlege eller der det er kostnader.

Ordførar Per Lerøy (Ap) viste til at kaiane vert profilerte på Redningsselskapet si side velihavn.no.

Reidar Ulvøy (Ap) sa at det må undersøkast om ein kan driva kommunale kaiar andre stader på same 
måte som dei no skal gjera for kaien på Hopland, jamfør den nye avtalen der i sak 062/22. Her svara 
ordførar Per Lerøy (Ap) at det er spesielt på Hopland sidan kommunen eig ein tredel og private 
resten av kaien. Men kan sjå på dette med støtte også for andre kaiar, det har skjedd på Solen, dette 
kjem administrasjonen tilbake til i samband med ei ny sak der nokre kaiar kan vera aktuelle for eit 
delt eigarskap med bygdelag eller andre. Får mykje att for kronene ved å støtta private.

Reidar Øksnes (Sp) sa at det er kjent at det er stort press om å få lagt ut flytebrygger, må ta med seg 
om det kan vera mogleg å legga nye flytebrygger i tilknyting til eksisterande kaiar, for å unngå 
motsegner frå Statsforvaltaren.

Per Lerøy (Ap) viste til ai ein kai og kaiskur i Øksnes er lånt ut til båtlag fram til 2035 mot vedlikehald.

Per Lerøy (Ap) la fram framlegg til nytt punkt 6 i vedtaket, for å kunna ta avgift for bruken av 
molokaien på Fonnes: "Det vert utarbeida reglar for drift av molokaien på Fonnes slik at kommunen 
kan ta inn avgift for bruk av denne frå 1.1.2023 etter mal av den driftsmodellen ein har for kaien på 
Hopland."  

Her sa einingsleiar teknisk drift Rolf Henning Myrmel at ein er i kontakt med Bergen Havn, som kan ta 
seg av drifta og innkrevjinga.

Morten Sognnes (H) viste til vegen til den kommunale kaien på Ervikane, der det trengst utbetring, 
bubilar tar nedi vegen her. Ordførar Per Lerøy kommenterte at dette må ein ta med i planar om 
asfaltering i 2023..

Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vert samrøystes vedteke, med eit nytt punkt 6.

KS - vedtak:
1. Vedlikehald av bruene, Njøta og Krossøy, vert prioritert og finansiert ved auka låneopptak på 

inntil kr 700 000,-
2. Det vert gjennomført utvida inspeksjon av kaiane. Finansiering vert dekka innanfor 

eksisterande ramme. 
3. Kommunedirektøren får fullmakt til å stengje kaiar som ikkje er forsvarleg sikra. 
4. Kommunedirektøren kjem attende med kostnadsoversikt over kaiane og prioritering av tiltak. 

Det skal også leggjast fram oversikt over kaiar som kan avhendast. Midlar ved avhending kan 
finansiere vedlikehald/oppgradering av eksisterande kaiar. 

5. Tryggleikstiltak for kaiane på kr 400 000,- vert innarbeidd i budsjett for 2023.Det vert 
utarbeida reglar for drift av molokaien på Fonnes slik at kommunen kan ta inn avgift for bruk 
av denne frå 1.1.2023 etter mal av den driftsmodellen ein har for kaien på Hopland.

6. Det vert utarbeida reglar for drift av molokaien på Fonnes slik at kommunen kan ta inn avgift 



for bruk av denne frå 1.1.2023 etter mal av den driftsmodellen ein har for kaien på Hopland.

Saksopplysninger:
Bakgrunn

Kommunen har vedlikehaldsansvar for 17 kommunale/offentlege kaiar, det gjelder og molokaien på 
Fonnes og kaien inne på moloen på Hopland. Desse to kaiane er bygd av kystverket og er no overført 
til Vestland fylke. Vedlikehaldsansvaret ligg framleis til kommunen. Alle kaiane har stort 
vedlikehaldsetterslep. Ein har i oppsettet skilt mellom lovpålagte utbetringar og utbetringar som 
trengs for å sikre kaiane.

Vurdering

Safecontrol har hatt inspeksjonen på 4 bruer og 7 kaier tilhøyrande Austrheim kommune. Ein vil i 
2023 få Safecontrol til å utarbeide rapportar på resten av dei kommunale kaiane og på molokaien på 
Fonnes og Hopland som kommunen har ansvaret for. Totalt 17 kaiar.

Desse kaiene anbefalast spesialinspeksjon:

· K 002 Baløy kai. Spesialinspeksjon anbefalast grunna mange uoversiktlege skader/mangler. 
Bør vurderast stengt inntil skadeomfang er kartlagt.
· K 004 Øksnes kai. Spesialinspeksjon anbefalast grunna uoversiktlege skader/mangler.

· K 007 Mastrevik kai. Spesialinspeksjon anbefalast grunna uoversiktlege skader/mangler.
Kostnadene på desse kaiane kan fort bli mange millionar.

Teknisk drift har og hatt ei registrering av kaiar som Safecontrol ikkje har hatt inspeksjon på. Ein har 
her hatt fokus på manglar som går på tryggleiken til brukarane. Ein har i denne registreringa og funne 
at det er skadar/brot på oppankring av flytebrygga i Mastrevik. Dette er ein skade som må utbetrast 
raskt. Følgeskadar vis flytebrygga slitnar kan vere store. 

På bruene er det registrert ein mindre reperasjon på Krossøy bru. På brua til Njøten er det ikkje 
køyresterkt rekkverk, dette må utbetrast. 

Vedlikehaldsbehovet som er knytt opp mot sikring av kaiar og bruer er på ca 1.05 mill. der ca 0,66 
mill. kan førast på investering. Kostnadene for utvida inspeksjon og oppgradering av kaiene kjem i 
tillegg. Oppgradering av kaiane kan fort bli mange millionar. Det vil ein utvida inspeksjon avklare. Det 
er derfor svært viktig å avklare kva kaiar kommunen skal ha og avhende kaiar som ikkje har ein 
beredskaps eller næringsfunksjon. Midlar frå kaiar som kommunen kan avhende kan nyttast til 
oppgradering av kaiar ein beheld.

Konklusjon

Teknisk drift må tilførast 1.05 mill til ekstra vedlikehaldsbehov som er knyt opp mot sikring av kaier 
og bruer. der ca 0,66 mill. kan førast på investering. Tilbod på utvida inspeksjon av kaiar må 
innhentast. Arbeidet med avklaring av kva kaier kommunen kan avhende må takast opp igjen.



Kommunedirektøren si tilråding:

1. Vedlikehald av bruene, Njøta og Krossøy, vert prioritert og finansiert ved auka låneopptak 
på inntil kr 700 000,-

2. Det vert gjennomført utvida inspeksjon av kaiane. Finansiering vert dekka innanfor 
eksisterande ramme. 

3. Kommunedirektøren får fullmakt til å stengje kaiar som ikkje er forsvarleg sikra. 
4. Kommunedirektøren kjem attende med kostnadsoversikt over kaiane og prioritering av 

tiltak. Det skal også leggjast fram oversikt over kaiar som kan avhendast. Midlar ved 
avhending kan finansiere vedlikehald/oppgradering av eksisterande kaiar. 

5. Tryggleikstiltak for kaiane på kr 400 000,- vert innarbeidd i budsjett for 2023.

 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
064/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Rolf-Henning Myrmel FA-Q21 22/950

Gangveg Åråsvågen 

Framlegg til vedtak:
Finansiering av universell gang og sykkelveg med veglys frå Åråsvågen til Åråsfeltet del 1 vert bygd 
med tilskott på kr 1 mill frå Vestland fylke og ved låneopptak på kr 2.9 mill. Låneopptak må ein ta i 
samband med neste tertialjustering.

Kommunestyret - 064/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Einingsleiar teknisk drift Rolf Henning Myrmel orienterte om saka, jamfør saksutgreiinga. 
Fylket er villige til å la kommunen behalda allereie tildelte midlar, og opnar for at ein kan søka om 
meir til ein del 2 av arbeidet. Myrmel presiserte at det per no er tale om eit kostnadsoverslag, og at 
ein ikkje ser dei endelege prisane før tilboda har komme inn.

Ordførar Per Lerøy (Ap) viste til at fylket har vore på synfaring, og der stilt seg positive til å gje midlar 
til del to, men ein bør komma i gang med eksisterande prosjekt for å visa at ein kan komma i gang.

Lerøy og Myrmel viste til at det også er mogleg å få løyst ut nye tomter i dette arealet, mellom vegen 
i Åråsfeltet og Åråsvågen.

Myrmel viste vidare til at arbeidet vil gje dobbel vassforsyning fram til høgdebassenget, som er noko 
som er etterlyst i fleire år. 

Anne Dahle Austrheim (KrF) sa at det vert bra å få denne vegen ferdig. Slik den er no, er det farleg på 
vinterstid. Bør også få på plass veglys, slik at dette vert ein trygg veg. Her viste Myrmel til at kablar og 
tilrettelegging ligg i del 1 av prosjektet, medan montering ligg i del 2.

Til vedtaksteksten presiserte Myrmel at 7.-800.000 av investeringa kan leggast på VA.

Handsaming i kommunestyret:



Kommunedirektøren sitt framlegg vart samrøystes vedteke

KS - vedtak:
Finansiering av universell gang og sykkelveg med veglys frå Åråsvågen til Åråsfeltet del 1 vert bygd 
med tilskott på kr 1 mill frå Vestland fylke og ved låneopptak på kr 2.9 mill. Låneopptak må ein ta i 
samband med neste tertialjustering.

Saksopplysninger:
Bakgrunn

Austrheim kommune fekk etter søknad sendt i januar 2022 tildelt kr. 1.000.000 av Vestland 
fylkeskommune til å byggja ein universell gangveg frå Åråsvågen opp til Åråsfeltet. Denne gangvegen 
skal gå frå eksisterande kommunal veg og koma ned til Åråsvågen, der vil den treffa eksisterande 
gangveg ved Nordlibrekka. Vedtaket vart gjort i Vestlandfylkeskommune den 10.03.2022 slik:

Vurdering

Med å byggje denne gang- og sykkelvegen så får folk i store deler av Åråsfeltet, det største 
byggjefeltet i Austrheim kommune om lag 0,65 km å gå/sykle til kommunesenteret med 
butikkar/bibliotek/kommunehus/helsetenester/helsestudio/barnehage. I dag har folk her omlag 1,2 
km å gå/sykle langs Fv. 565 og kommunevegen Åråsvegen til kommunesenteret. Skuleborna får om 
lag 300 meter kortare skuleveg til Årås skule frå Åråsfeltet med denne g/s.  Målet er å få fleire 
gåande og syklande i kommunesenteret, det vert og tryggare å ferdast langs vegane våre med dette 
titaket. Det vert truleg mindre biltrafikk langs fylkesveg og kommuneveg, mindre småkøyring. Denne 



nye gang- og sykkelvegen vil binda saman bustadområda i kommunesenteret og vidare til Austrheim 
Vidaregåande skule og Årås skule på ein ny og betre måte. Asplan Viak sitt planarbeid for å 
prosjektera denne gang- og sykkelvegen her fekk økonomisk støtte frå Hordaland fylkeskommune i 
2015.

Bygging av denne gang- og sykkelvegen vart drøfta på ein synfaringsmøte den 27. juni 2022 mellom 
Austrheim kommune og Vestland fylkeskommune. Tore Høyland VF, ordførar Per Lerøy og 
avdelingsleiar Asbjørn Nagell Toft deltok på møte.

Forslag frå Austrheim kommune om å dele det i 2 steg. Austrheim kommune byggjer steg  1, det 
brattaste partiet først (bratte trapper i dag) , slik at denne gangvegen vert universell og held 1:12 
stigning, i samsvar med plan laga av Asplan Viak i 2015. Då kan me bruka 1 mill i tilskot frå Vestland 
fylkeskommune på steg 1, og Austrheim kommune tek restkostnaden her, truleg 1-2 mill. Me legg 
gangvegen slik at den ikkje kjem i berøring med eksisterande vassleidning, men me legg nye rør ned i 
den nye traseen. Gangvegen følgjer stort sett Asplan viak sin prosjekterte gangveg, men det vert 
flytta noko (nokre meter) for å ta omsyn til VA-systemet i området. 

Steg 1 og steg 2 er vist på fotokart over

Steg 2 vert ny søknad på opparbeiding av eksisterande gangvegstrekninga vidare som er relativt flatt 
opp til Åråsvegen. Samstundes vert steg 2 at veglys kjem på plass både på steg 1 og steg 2. Austrheim 
kommune sender inn ny søknad om tilskot til Vestland fylkeskommune for steg 2 etter at steg 1 er 
ferdig og godkjent.

Tor Høyland Vestland fylke har gjeve fylgjande svar: 



Ordførar per Lerøy svarte på denne e-posten frå Vestland Fylkeskommune den 30. juni 2022 slik: 

Tidlegare estimat for turvegen var på ca. 4,5 millionar eks. mva. Dette gjeld då heile strekket på ca. 
275 meter. Dette estimatet hadde ikkje med VA i planane.

For opparbeiding av VA grøft og leidningar kan man leggje til ca. 700 000 nok eks. mva. Då er man i 
5,2 millionar eks. mva for heile strekket.

Estimat for etappe 1 kjem på 3,9 millionar eks. mva. 

Konklusjon

Finansiering av universell gang og sykkelveg med veglys frå Åråsvågen til Åråsfeltet del 1 vert bygd 
med tilskott på kr 1 mill frå Vestland fylke og ved låneopptak på kr 2.9 mill. Låneopptak må ein ta i 
samband med neste tertialjustering.



 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
065/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Asbjørn Nagell Toft FE-033, HistSak-20/281 22/712

Medfinansiering av drift av vassområdet Nordhordland frå 2022-2027 

Vedlegg
Årsmøtepapir - Nordhordland Vassområde 2022
1 Prosjektplan_Nordhordland vassområde 2022-2027
2 Årsmelding Nordhordland vassområde 2021
3 Rekneskap 2021 og budsjett 2022 Nordhordland vassområde
4 Aktivitetsplan 2022_Nordhordland vassområde
Saksliste Nordhordland VO 16.06.2022

Framlegg til vedtak:
Austrheim kommune si medfinansiering av drift av vassområdet Nordhordland vert kr 39.478 pr år 
frå 2022-2027. Midlane til dette arbeidet kan takast frå disposisjonsfondet. Prosjektplan for 
vassområde Nordhordland 2022-2027, datert mai 2022 vert teke til orientering.  

Kommunestyret - 065/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Sakshandsamar Christopher Straumøy orienterte om saka, jamfør saksutgreiinga.
Ordførar Per Lerøy (Ap) viste til at det har vore diskusjonar rundt fordelingsmodellen for kostnadene, 
og ein ser at det ikkje er rimelegare måtar å løysa dette på.
Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vert samrøystes vedteke

KS - vedtak:
Austrheim kommune si medfinansiering av drift av vassområdet Nordhordland vert kr 39.478 pr år 
frå 2022-2027. Midlane til dette arbeidet kan takast frå disposisjonsfondet. Prosjektplan for 
vassområde Nordhordland 2022-2027, datert mai 2022 vert teke til orientering.  



Saksopplysninger:
Forslag til Austrheim kommune si medfinansiering av vidare drift av vassområdet Nordhordland er  
klar, dette etter at årsmøtet i Vassområdeutvalet i Nordhordland vassområde handsama denne saka, 
den 16.06.2022.  Prosjektplan for vassområde Nordhordland 2022-2027 vart då også godkjent av 
Vassområdeutvalet.  

Kommunane i Norge har ei viktig rolle i arbeidet med vassforvalting.  Klima- og miljødepartementet 
har koordineringsansvaret for vassforskrifta på nasjonalt nivå. Vassforskrifta frå 2007 legg føringar 
for dette arbeidet og definerer kommunen sine rettar og plikter i dette arbeidet. For å samordne 
dette arbeidet er landet delt inn i vassregionar og vassområde.

Nordhordland vassområde (kommunane Alver, Austrheim, Fedje og Masfjorden) har 229 
vassførekomstar fordelt på kyst (31), grunnvatn (3), innsjø (77) og elv (118). I Nordhordland er det 
definert 188 vassførekomstar i kategorien naturlege overflatevatn. Av desse oppnår i dag berre 29 % 
god eller svært god økologisk tilstand. Tilstanden er moderat i 60% av dei naturlege 
vassførekomstane, og dårleg eller svært dårleg i 17 % av overflatevassførekomstar.

I 2020-2021 var mykje av arbeidet i vassområdet knytt til revidering av regional vassforvaltningsplan 
og tiltaksprogram for 2022-2027. Det har vore eit samarbeid mellom kommunane og 
vassområdekoordinator for å føreslå og legge inn nye tiltak i vassområdet vårt. I elver med 
påverknad frå landbruk/avløp vart det i Austrheim kommune teke 5 vassprøvar i perioden juni-nov 
2021. I 2020 var det søkt om midlar til habitatkartlegging i sjøaurebekker på vegne av Nordhordland 
vassområde. Søknaden på kr 350 000 vart innvilga og arbeidet gjekk til Rådgivende Biologer AS. I 
Nordhordland vassområde vart det plukka ut 12 vassdrag. Rapporten var ferdig i 2021, ei elv vart 
kartlagt i kommunen vår (Kvernhuselva på Fonnes). Det er interesse frå elveeigarlag i Austrheim om å 
følgje opp tiltak i frå planen, med søknad om støtte i 2023. Årsmeldinga 2021 er vedlagt. 

Kvar kommune er representert i eit vassregionutval og er medlem i eit vassområdeutval. Kommunen 
skal samarbeide med andre kommunar om å løyse oppgåvene i vassforskrifta i vassområdet. 
Vassområdekoordinator er sekretæren i dette utvalet og skal samordna arbeidet og hjelpe 
kommunen med å få utført sin del av arbeidet med å få utarbeidd ein vassforvatingsplan. Viktige 
oppgåver for vassområdekoordinator (50% stilling) er å vere pådrivar og rådgjevar for kommunane. 
Finansieringa av arbeidet i vassområdeutvalet skal skje med bruk av kommunale, fylkeskommunale 
og statlege midlar. Vestland fylkeskommune bidreg årleg med midlar i eit spleiselag med 
kommunane om drift av vassområdet. Det vesentlege av midlane frå fylkeskommunen er tilskot frå 
Miljødirektoratet. Statsforvaltaren mottar årleg statlege midlar til overvaking, problemkartlegging og 
andre fagrelaterte prosjekt frå Miljødirektoratet. Vassområda har årleg fått økonomisk tilskot til 
mellom anna overvaking.

Finansiering av vassområdet vårt var sist oppe i kommunestyret den 10.12.2020, i sak 117/20. 
Vedtaket då vart i tillegg til ei løyving for 2021 at vidare kostnadsfordeling for åra 2022-2027 må 
drøftast i politiske fora og med Vestland fylkeskommune. 

Vedteken betalingsmodell i fylket for kommunane i Vestland i 2022 til 2027 går fram av tabellen 
under. Summane vert regulert årleg etter konsumprisindeksen.



Det er laga ein Prosjektplan for vassområde Nordhordland 2022-2027, datert mai 2022. Denne 
prosjektplanen fortel om organisering, ansvar og oppgåvefordeling for drift av Nordhordland 
vassområde for perioden 2022-2027. Planen er godkjent av vassområdeutvalet  i møte den 
16.06.2022. Det er ei målsetjing å forankre denne prosjektplanen politisk gjennom 
vedtak/orientering i kommunane i  Nordhordland vassområde.

Aktivitetsplanen for 2022 er laga for å følge opp forvaltningsplan, tiltaksprogram og 
handlingsprogram for Vestland vassregion 2022-2027, samt prosjektplan for Nordhordland 
vassområde.

Vurdering:

Kommunedirektøren meiner at den føreslåtte kostnadsfordelinga  frå Vestland fylkeskommune er 
noko me kan akseptera for å få løyst oppgåva med vassforvaltinga på ein god måte framover. Han 
viser elles til saksutgreiinga i saka til kommunestyret den 10.12.2020. 

Drifta av vassområdet er såleis eit spleiselag der kommunane finansierer 50 % av kostnadane, medan 
fylkeskommunen finansierar dei resterande 50 %. Kommunedirektøren meiner at for at dette viktige 
arbeidet ikkje skal stoppa opp av økonomiske årsaker bør Austrheim kommune løyva kr. 39.478 til 
dette arbeidet kvart år i perioden i 2022-2027. Det betyr ikkje at kommunedirektøren er heilt samd i 
den vedtatte betalingsmodellen til Vestland fylkeskommune, men det er viktig no at dette arbeidet 
og samarbeidet ikkje stoppar opp, vassområda, miljøet og innbyggjarane våre fortener ikkje det.

Kommunedirektøren vil understreka at kommunane skal sikra innbyggjarane trygt drikkevatn, reine 
badeplassar, og ta vare på fisk og anna naturmiljø i og langs vassdrag. Dette krev at Austrheim 
kommune arbeider systematisk med miljøtiltak knytt til utslepp frå avløp og avrenning frå jordbruk, 
og å tryggje vassmiljøet gjennom arealplanlegginga. Med ein vassområdekoordinator i Nordhordland 
får me god hjelp til dette arbeidet. Finansiering av dette arbeidet kan takast frå disposisjonsfondet. 

Kommunedirektøren rår til at Austrheim kommune løyver kr. 39.478 pr år I perioden 2022-2027 til 
drifta av vassområde Nordhordland. Kommunedirektøren rår til at Prosjektplan for vassområde 



Nordhordland 2022-2027, datert mai 2022 vert teke til orientering.  

Konklusjon:

Kommunedirektøren rår til at Austrheim kommune løyver kr. 39.478 pr år i perioden 2022-2027 til 
drifta av vassområde Nordhordland. Kommunedirektøren rår til at Prosjektplan for vassområde 
Nordhordland 2022-2027, datert mai 2022 vert teke til orientering.  

 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
066/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Rolf-Henning Myrmel FA-M10 22/444

Vassavtale med Alver kommune 

Vedlegg
Endeleg forslag - avtale vassforsyning Austrheim

Framlegg til vedtak:
Kommunestyret i Austrheim sluttar seg til avtale om vass- og reservevassforsyning mellom Alver og 
Austrheim kommune datert 19.08.2022.

Kommunestyret - 066/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Einingsleiar teknisk drift Rolf Henning Myrmel orienterte om saka, jamfør saksutgreiinga. Myrmel sa 
at ein ikkje ser andre løysingar for å sikra reservevassforsyninga, enn å kjøpa vatn frå Alver.
Kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug sa at avtalen vil gå til vedtak i Alver med denne ordlyden.
Gro Kaland (Sp) spurte kva det vil innebera for abonnentane, vert det meir å betala for vatnet, vert 
det ei vesentleg endring på dette?
Ordførar Per Lerøy (Ap) viste til at det er basert på sjølvkost, slik at Alver ikkje skal tena på dette. 
Einingsleiar Myrmel stadfesta at prisen på vatn vil gå opp no med den nye avtalen. Den eksisterande 
avtalen kunne ha vart i to-tre år til før ein no går inn med ny avtale. Samstundes får ein på plass 
reservevatn, som også vil gje kostnadsauke. Men ville fått kostnadsauke også med eige 
reservevassanlegg.
Gro Kaland (Sp) spurte om det er mogleg å gje eit tal for den enkelte abonnenten kva dette vil bety i 
auka kostnad, Myrmel svara at det kjem fram i samband med budsjettet for 2023.
Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vert samrøystes vedteke

KS - vedtak:
Kommunestyret i Austrheim sluttar seg til avtale om vass- og reservevassforsyning mellom Alver og 
Austrheim kommune datert 19.08.2022.



Saksopplysninger:
Bakgrunn

Austrheim kommune får i dag vassforsyninga si frå Alver kommune. Dette følgjer av avtale mellom 
tidlegare Lindås kommune og Alver kommune datert 02.01.1986. Avtalen ligg vedlagt. Avtalen er 
uoppseieleg, men kan reforhandlast etter 40 år. Bakgrunnen for at ein får vatn frå Alver kommune er 
at Austrheim kommune har få gode drikkevasskjelder.

I brev frå mattilsynet datert 11.04.2019 vert Austrheim kommune pålagt å få på plass 
reservevassforsyning. Ei slik løysing har ikkje Austrheim kommune i dag. Om ein ikkje får på plass ei 
slik løysing vil kommunen kunne pårekna dagbøter. 

Kommunestyret i Austrheim i sak 024/22 slutta seg til avtale om vass- og reservevassforsyning 
mellom Alver og Austrheim kommune datert 01.04.2022 med følgjande endring:

Punkt 7 i avtalen vert i heilskap endra til: 

«Partene kan ensidig kreve reforhandling av avtalen tidlegast 20 år etter ikrafttredelsestidspunktet.

Avtalen kan ikke sies opp ensidig av partene.» 

Alver kommune godtok ikkje denne endringa i pkt 7 og har komme med nytt forslag til tekst.

Ny tekst:

7.    Oppseiing

Denne avtalen kan ikkje seiast opp dei første 20 åra etter iverksettingstidspunktet.

Deretter kan avtalen ved sakleg grunn seiast opp av partane med fem (5) års oppseiingstid. Etter 10 
år kan partane forlenge den uoppseielege 20-års perioden med nye 10 år.

Vurdering

Med bakgrunn i at noverande avtale om vassforsyning til Austrheim kommune om få år kan 
reforhandlast, samt at det er gjeve pålegg frå mattilsynet om å etablere reservevassforsyning, har 
kommunedirektøren arbeid med å kartlegge korleis desse utfordringane kan løysast. Det har våre 
vurdert å etablere ei eige reservevassforsyning frå Monslaupvatnet. Kartlegginga viser at dette vil 
vere utfordrande. For det første vil det krevje store investeringar å få på plass ei slik løysing. Vidare 
vil det kunne bli kapasitetsutfordringar med ei slik løysing om ein får behov for reservevassforsyninga 
i ein periode med lite nedbør. Med bakgrunn i dette har ein våre i dialog med Alver kommune for å få 



på plass ei reservevassforsyning frå dei. 

Avtalen om levering av vatn som gjeld i dag har ein forholdsvis lav pris for vatnet. Dette med 
bakgrunn i at Austrheim tok del i kostnadane med å få på plass vassforsyninga. Dette er no nær 40 år 
sidan og anlegga er etter kvart avskrivne. I forslag til ny avtale har ein lagt til grunn Alver kommune 
sine faktiske kostnader med produksjon og levering av vatnet etter sjølvkostprinsippet. Det vil seie at 
Austrheim kommune, etter denne avtalen, vil måtte betale noko meir for vatn en kva me gjer i dag, 
men likevel ikkje meir kva det kostar for Alver og levere vatnet til Austrheim. 

Vidare er den avtalen som ein har i dag uoppseieleg. I forslag til ny avtale datert 19.08.22 frå Alver 
kommune er pkt 7 endret til:

1.  Oppseiing

Denne avtalen kan ikkje seiast opp dei første 20 åra etter iverksettingstidspunktet.

Deretter kan avtalen ved sakleg grunn seiast opp av partane med fem (5) års oppseiingstid. Etter 10 
år kan partane forlenge den uoppseielege 20-års perioden med nye 10 år.

Kommunedirektøren meiner at avtalen slik den ligg føre vil sikre ei framtidsretta løysing både for 
vass- og reservevassforsyning i Austrheim kommune, og legge til rette for framtidig vekst og utvikling 
i kommune

Konklusjon

Kommunestyret i Austrheim sluttar seg til avtale om vass- og reservevassforsyning mellom Alver og 
Austrheim kommune datert 19.08.2022.

 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
067/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Kim Andrè Vangberg FE-614, FA-H12 22/948

Tilstandsanalyse - Nordliheimen 

Vedlegg
Tilstandsanalyse - Nordliheimen sjukeheim

Framlegg til vedtak:
1. Kommunedirektøren startar planarbeid med byggjing av nytt helsetun og etterbruk av 

Nordliheimen. 
2. Kommunedirektøren legg nytt helsetun inn i handlings- og økonomiplanen for 2023-2026. 

Ein må sjå på ulike finansieringsmodellar og koma attende med dette i planperioden. 
3. Kommunedirektøren utbetrar naudsynte strakstiltak ved Nordliheimen sjukeheim innanfor 

eigne rammar.

Austrheim Kommunestyre vedtek at det vert det vert oppnemd eit mellombels utval som saman med 
administrasjonen utarbeider eit forslag om framtidig helse/omsorgstun og framtidig bruk av 
Nordliheimen og området rundt.
Det utarbeides mandat for utvalet med formannskapet som styringskomité.

1. Kommunedirektøren startar planarbeid med byggjing av nytt helsetun og etterbruk av 
Nordliheimen. 

2. Det vert sett ned eit mellombels utval og kommunedirektøren kjem attende med framlegg 
til organisering av det vidare arbeidet med planlegging av nytt helsetun og etterbruk av 
dagens Nordliheim.

3. Kommunedirektøren legg nytt helsetun inn i handlings- og økonomiplanen for 2023-2026. 
Ein må sjå på ulike finansieringsmodellar og koma attende med dette i planperioden. 

4. Kommunedirektøren utbetrar naudsynte strakstiltak ved Nordliheimen sjukeheim innanfor 
eigne rammar.

Kommunestyret - 067/22 - 15.09.2022



KS - behandling:
Konstituert kommunalsjef for helse og omsorg, Kim André Vangberg, orienterte om saka, jamfør 
saksutgreiinga. 
- Må i gang med utbetring av varmeanlegg som er defekt.
- Må vurdera kapasiteten, har i dag 28 plassar i drift men det er mogleg med 33 plassar.
- Ser at demografien kan gje behov for fleire plassar.

Kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug viste til at dagens bygg er eldre, og at det kan kosta opp mot 
eller over 100 millionar kroner å få bygget opp på dagens standard. Vil vera betre å bygga nytt, for å 
stetta dagens krav. Ønskjer mandat til å sjå på moglegheiter for eit nytt helsetun, der ein også ser på 
om dagens bygg kan brukast av andre kommunale tenester, anten det er arbeidssenteret, fysioterapi 
eller anna. Ser for at seg at ein tidlegast kan byrja å bygga i 2026, det gjev tid til å gjera eit godt 
forarbeid. Lokalisering kan ein ta i samband med forarbeidet. Kostnaden til arbeidet skal ein dekka 
innanfor dagens rammer.

Monika Thorpe (Ap) sa at det ikkje var overraskande med dei konklusjonar som ligg i rapporten, og er 
glad for at ein skal bygga helsetun heller enn å flikka på dagens Nordliheimen. Thorpe spurte om kva 
strakstiltak ein kan gjera for å halda betre på varmen i daglegstova, som er kald i dag mellom anna på 
grunn av punkterte glas, og som vert varma med oljeomnar/varmeomnar. Vidare er det sagt at ein 
kan ta i bruk lokala som fysioterapeuten brukte i kjellaren på Nordliheimen, men ser ikkje at 
budsjettet som er sett av til arbeidet strekk heilt til for det arbeidet som skal gjerast.

Her svara kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug at prioriteringar er avhengige av om det skal satsast på 
rehabilitering av dagens bygg eller nybygg, sidan ein må sjå på kor lenge noko skal brukast. Må sjå på 
tiltak som er mellombels for å vera godt nok per no, og kva som skal venta til ein eventuelt bygger 
nytt helsetun. 

Einingsleiar teknisk drift, Rolf Henning Myrmel, sa at det vert jobba med å få oppvarming mest 
mogleg inn på vassboren varme, men noko er så kostbart at det vil vera betre å montera nokre 
varmepumper. Noko av det eksisterande røyrnettet for vassboren varme er tæra opp. Men det som 
er støypt ned i golv vil ein ikkje hogga opp, men heller bruka varmepumper. Når det gjeld 
kontorlokale i kjellaren på Nordliheimen må ein sjå på kva som kan gjerast for å få det 
tilfredsstillande, avhengig av om det skal vera mellombels eller varig.

Reidar Øksnes (Sp) sa at det burde vore delt mellom kva som skal gjerast på kort sikt, og kva som skal 
gjerast på lengre sikt. På kort sikt må ein sjå på kva som må leggast til rette no, opp mot kva som skal 
gjerast på sikt. Øksnes hadde eige framlegg i denne saka: «Austrheim Kommunestyre vedtek at det 
vert det vert oppnemd eit mellombels utval som saman med administrasjonen utarbeider eit forslag 
om framtidig helse/omsorgstun og framtidig bruk av Nordliheimen og området rundt.
Det utarbeides mandat for utvalet med formannskapet som styringskomité.»

Kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug sa at ein etter denne avklaringa vil komma tilbake med ei sak om 
kva som skal gjerast på kort sikt for å sikra HMS. Om framlegget sa Fjellhaug vidare at det no ikkje er 
høve å blanda politisk og administrasjon i eit slikt utval, må vera eit reint politisk utval.

Inger Lise Brekke (H) at ein må sjå på kva som er aktuelt med nye tilbod ved eit helsetun, som 
demenstilbod. Breklem sa vidare at det er veldig viktig å involvera politikarane i arbeidet.
Kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug sa at det er OK med eit mellombels politisk utval, og at 
administrasjonen skal bistå inn med opplysningar. Kan komma tilbake med ei sak om oppretting av 
eit slikt utval, som skal sjå på plassering og innhald i eit slikt helsetun.



Helge Dyrkolbotn (KrF) sa at han støtta Øksnes langt i den vegen han tenker på, og sa vidare at det 
gjerne kan komma ei politisk sak om dette. Må dra inn mange i dette arbeidet som høyringsinstansar, 
både RMNF, ungdoms- og eldreråd vil ha tankar om dette, med fleire. Dyrkolbotn la til at det burde 
vore to saker, sidan den eine er tilsynsrapport og den andre er sak med etablering av eit breitt utval 
og med formannskapet som styringsorgan. Dyrkolbotn sa at tittelen på saka ikkje var dekkande, sidan 
dette er tankar om nytt helsetun.

Per Lerøy (Ap) sa at han synest sakstittelen om tilstandsanalyse er passande for saka. Lerøy sa vidare 
at det gjerne kan settast ned eit utval, men viktigare enn politikarar må ein trekka inn dei som bur 
der, pårørande og dei tilsette innan alle greiner. Viktig at det som vert bygd er funksjonelt, slik at ein 
sikrar at den som startar som 16 år gammal TAF-lærling kan jobba der fram til vedkommande er 70 
år, og med liv og helse i behald. Lerøy ba om at ein vedtar dette no.

Kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug sa at det handlar om å få klarsignal for å dra i gang dette 
arbeidet, då vil ein starta arbeidet og komma tilbake med det som vert omfatta av vedtaksframlegget 
til Reidar Øksnes (Sp). Startar arbeidet når kommunestyret først har gitt råd om å bygga nytt. 

Per Lerøy (Ap) sa at ein må sjå etter kva som er den mest optimale plassen å bygga på, uavhengig av 
om dette er ei kommunal eller privat tomt. Dagens bygg kan ein bruka til mykje, både arbeidssenter, 
fysioterapi, dagsenter for demente, og omsorgsbustader.

Lerøy (Ap) spurte om Øksnes held oppe framlegget sitt eller om han er nøgd med å venta. Her svara 
Øksnes at ein må gjera det som er naudsynt for å halda drifta oppe på kort sikt, men opprettheld sitt 
framlegg. 

Pause med gruppemøte.

Helge Dyrkolbotn viste til nytt framlegg til eit punkt 2, slik at det no vert fire punkt i vedtaket: «Det 
vert sett ned eit mellombels utval og kommunedirektøren kjem attende med framlegg til 
organisering av det vidare arbeidet med planlegging av nytt helsetun og etterbruk av dagens 
Nordliheim»

Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vert samrøystes vedteke, med eit nytt punkt 2 som lagt fram av 
Helge Dyrkolbotn. Dette inneber at frå kommunedirektøren vert punkt 2 til 3, og punkt 3 vert 4.

KS - vedtak:
1. Kommunedirektøren startar planarbeid med byggjing av nytt helsetun og etterbruk av 

Nordliheimen. 
2. Det vert sett ned eit mellombels utval og kommunedirektøren kjem attende med framlegg 

til organisering av det vidare arbeidet med planlegging av nytt helsetun og etterbruk av 
dagens Nordliheim.

3. Kommunedirektøren legg nytt helsetun inn i handlings- og økonomiplanen for 2023-2026. 
Ein må sjå på ulike finansieringsmodellar og koma attende med dette i planperioden. 

4. Kommunedirektøren utbetrar naudsynte strakstiltak ved Nordliheimen sjukeheim innanfor 
eigne rammar.



Saksopplysninger:
Bakgrunn

I sak 048/21 til kommunestyret vart det vedteke eit arbeid med å lyse ut anbod på å få ein 
tilstandsanalyse på Nordliheimen sjukeheim. Austrheim kommune tildelte oppdraget til Multiconsult, 
og oppdraget vart signert 31.01.22. Tilstandsrapporten tek utgangspunkt i naudsynte tiltak i løpet av 
neste 20-årsperiode med tilhøyrande kostnadsestimat for entreprisen. Tilstandsanalysen inkluderer 
ein heilskapleg vurdering av bygningsmassen mot dagens standard og ei kostnadskalkyle for 
oppgraderingsbehov. 

Tilstandsanalyse Nordliheimen sjukeheim vart levert til Austrheim kommune 21. april 2022. 
Rapporten er vedlagt saka. 

Samandraget er på bokmål, då dette er direkte frå rapporten:

«SAMMENDRAG 
Multiconsult har utført en flerfaglig tilstandsanalyse av Nordliheimen sykehjem på oppdrag for 
Austrheim Kommune. Tilstandsanalysen omfatter sykehjemmets tre byggetrinn: Sørlia (1969), Austlia 
(1989) og Nordlia (1999). 

Nordliheimen har stedvis et utvendig vedlikeholdsetterslep på utvendig kledning og på eldre vinduer. 
Byggeteknisk kreves det tiltak for å forhindre utvikling av fuktskader, men også fremtidige fuktskader. 
Dette spesielt i forbindelse med mangelfull beslagsutforming ifm. gesimser, og ved vinduer og 
balkongdører. Det må påregnes utskifting av vinduer og balkongdører som følge av manglende 
tetthet, eller som følge av at de er punktert, eller etter utløpt levetid. 

Eksisterende bygningsmasse er vurdert opp mot dagens krav. Generelt har Nordliheimen 
begrenset/moderat varmemotstand i klimaskillende bygningsdeler, og det er fornuftig å gjennomføre 
ENØK-tiltak på klimaskjermen der hvor det er tilrådelig. Det er økonomisk gunstig om oppgradering 
foretas i forbindelse med nødvendig vedlikehold av bygningsdelen. 

Innvendige overflater i Nordliheimen vurderes generelt å være i tilfredsstillende stand. Det er 
imidlertid utfordringer med hensyn til plassbehov og arealbruk. Det anbefales at det som en del av 
videre arbeider utarbeides mulighetsstudie for å vurdere mulighet for endring av romfunksjoner, 
funksjonalitet, planløsning og universell utforming. 

Tilstand og alder for VVS-installasjoner varierer for de tre byggetrinnene. I hovedtrekk er 
installasjonene fra byggeår, men det er gjort enkelte utskiftinger i senere år blant annet i Sørlia. Det 
er ikke opplyst om kjente problemer eller utfordringer, men deler av VVS-installasjonene har passert 
sin tekniske levetid. Dette gjelder i hovedsak utdatert og eldre sanitærutstyr, varmeinstallasjoner i 
Sørlia og ventilasjonsanlegg i Austlia. 

Elkraftinstallasjoner i bygget er i stor grad en blanding av nyere og eldre installasjoner. Spesielt er det 
i Sørlia en blanding av mye gammelt, men også en del nyere installasjon. Tilstandsgraden og estetisk 
utførelse varierer. Det anbefales og ta en grundig gjennomgang hvor ubrukte kabler og andre 
installasjoner fjernes og saneres. Det anbefales også at det innen rimelig tid etableres egne rom for 
lagring, driftstjenester mm, slik at aggregatrom, tavlerom og ventilasjonsrom ikke benyttes som 
lagerrom og til kontorvirksomheter. Belysningsanlegget består av flere generasjoner lysarmaturer. 
Både av hensyn til lysutbytte, ønsket lysnivå og lumenutbytte pr. watt bør lysanlegget gjennomgås og 
lysarmaturer eldre enn 20 år må skiftes ut. Automatikktavler for VVSinstallasjoner er gjennomgående 



utdatert. Alle automatikktavler må gjennomgås, og må gjennomgående få en oppgradering av 
komponenter og materiell. 

Entreprisekostnad for nødvendige rehabiliterings- og oppgraderingstiltak i kommende 20-årsperiode 
estimeres til ca. 25,8 MNOK eks. mva., hvorav 74 % er vedlikeholdskostnader og 26 % 
utviklingskostnader. Inkludert byggherrens marginer og reserver, kostnader til prosjektering, rigg, 
drift, administrasjon, prosjektledelse, byggeledelse og merverdiavgift, er prosjektkalkylen lik 50,4 
MNOK. Dette tilsvarer totalt ca. 21 000 kr/m2 for bygningsmassen samlet.»

Vurdering

Helsedirektoratet har i rapport «omsorg 2020 - årsrapport 2020» eit mål om at framtida sin 
sjukeheim og omsorgsbustadar må utformast ut frå behovet som morgondagen sine brukarar har. 
Det vil verta brukarar i alle aldersgrupper. Nokon vil ha behov for korttidsrehabilitering, nokon skal 
bu der i livet sine siste dagar, andre skal leva eit langt liv der med bistand frå helse- og 
omsorgstenesta. Morgondagen sine behov krev også moderne og godt utstyrte lokalar, som igjen er 
avgjerande for effektiv drift og eit godt arbeidsmiljø for dei som vil arbeide i denne sektoren. 

Framtida sin sjukeheim vil verta ein behandlingsstad for pasientar med komplekse sjukdomsbilete. 
Tenesta skal ivareta oppgåver som ikkje heimetenesta kan gje i brukarens eigen heim. Sjukeheim skal 
ivareta følgjande oppgåver i den kommunale helsetenesta, med vesentleg innretning mot 
eldreomsorga:

• Permanent opphald som følge av komplekse somatiske sjukdomsbilete
• Skjerma opphald for personar med aldersdemens 3 
• Terminal pleie når dette ikkje kan gjerast i brukaren sin eigen heim 
• Medisinsk attføring og rehabilitering – men i mindre grad enn før, sidan dette nå skal skje i 
brukaren sin eigen heim så langt det lar seg gjera (utskrivingsklare pasientar skal frå sjukehuset og 
rett heim i større grad).

Sjukeheim vil også i enkelte tilfelle kunne vera nødvendig for andre aldersgrupper enn eldre, for 
personar i alle aldrar med komplekse sjukdomsbilete som medfører behov for døgnkontinuerleg 
helsefagleg innsats som dei ikkje kan få i eigen heim.

Austrheim kommune legg til grunn tilstandsrapporten, og at ein i dag ikkje klarar å imøtekoma 
dagens krav til sjukeheim utan monaleg rehabiliterings- og oppgraderingstiltak. Det er i rapporten 
ikkje tatt høgde for morgondagen sine behov innan helse- og omsorgstenesta. 

Det er vurdert særs kostnadskrevjande å dekke inn dei naudsynte rehabiliterings- og 
oppgraderingstiltak. Det må leggast til grunn at kostnaden vert høgare når ein skal ta i vurdering at 



det også må dekkast eit behov for framtida sin sjukeheim. 

Det vil etter ei vurdering ikkje vera ei god løysing å starte eit arbeid med å ruste Nordliheimen for ein 
tenleg og framtidsretta sjukeheim. Nordliheimen har til dømes 28 plassar, og det er ikkje teke høgde 
for behovet i framtida. Demografiframskrivingane seier at vi vil i åra frametter få ei stor auke i eldre i 
kommunen. Det gjer at vi må allereie no tenkje framtida sine tenester ved at fleire må bu lengre 
heime, men at dei som treng det mest også må ha ein god og trygg sjukeheim. Dette kan føra til eit 
aukande behov for fleire sjukeheimplassar. Rapporten frå Norconsult seier at det vil vere om lag kr 
50 mill berre å gjere sjukeheimen i stand til dagens standard, utan nokon form for utbetring eller 
utviding. Skal ein gjere tilretteleggingar, eller forbetringar, vil det verte monaleg høgare kostnader og 
vi vil nærma oss prisen av å byggje ein ny sjukeheim. Det vil også vere svært krevjande å gjere 
forbetringar med pasientar i bygget. 

Det vurderast at det vil vera fleire føremoner ved å sjå på moglegheit for eit nytt helsetun. Det vil 
kunne gje gevinstar på mange ulike områder. Det vil verta eit moderne bygg med meir universelle 
løysingar som vil ha betre føresetnad for at ein kan få meir gevinst i bruk av teknologi, lettare 
arbeidskvardag for dei tilsette. Det kan føre til gevinstar i form av framtidstru og bidra positivt til å 
behalde, men også rekruttere fagpersonell framover. 

Sjølv om ein bør byggja nytt helsetun vil det vera behov for nokre strakstiltak ved Nordliheimen med 
bakgrunn i rapporten frå Multiconsult. Dette er strakstiltak som må utbetrast for å sikra ei forsvarleg 
drift på sjukeheimen. Dette er forbetringar innan varmeanlegg, kjøleanlegg og utbetring av 
bruksareal ved gamle fysioterapi lokalane. Dette er utbetringar som vurderast kan setjast i verk 
hausten 2022 med omdisponering av midlar på årets budsjett.

Konklusjon
Austrheim kommune vil starte planarbeid for å byggja ein ny sjukeheim. Det må i planarbeidet 
vurderast korleis tilbod som skal gjevast med å byggja ny sjukeheim. Her må ein sjå på synergieffekt 
mellom heimesjukepleie, omsorgsbustadar og andre 24 /7 tenester innan helse- og omsorgssektoren 
i kommunen. Vidare vil Austrheim kommune utbetra nokon strakstiltak for å sikra forsvarleg drift, og 
utbetringar av naudsynt bruksareal ved gamle fysioterapirommet ved Nordliheimen.

Dersom ein vedtek å byggja nytt helsetun, vil det vere naturleg også å sjå på kva alternative tenester 
og tilrettelegging som kan gjerast av Nordliheimen. Vi har i dag ein stor bygningsmasse med ein del 
tenester. Nokre av desse kan flyttast inn i Nordliheimen. Parallelt med oppstarta av planarbeid for 
nytt helsetun og kva dette skal vere i framtida, må ein gjere eit arbeid og koma med sak om etterbruk 
av Nordliheimen. Kommunedirektøren tilrår at ein startar planleggjinga og legg opp til dette i 
økonomi- og handlingsplanperioden 2023-2026. Ein må også sjå på kva alternative finansieringsmåtar 
ein kan gjere.  

 



Sakspapir
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Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Kim Andrè Vangberg 22/890

Høyringssvar til nasjonal helse- og samhandlingsplan 

Vedlegg
Nasjonal helse- og samhandlingsplan - Invitasjon til å gje skriftlege innspel

Framlegg til vedtak:
Austrheim kommune gjev følgjande høyringssvar:
Austrheim kommune er takksam for at statsråd Ingvild Kjerkol sendar ut invitasjon til å gje skriftlege 
innspel til meldingsarbeidet på nasjonal helse- og samhandlingsplan. 

Austrheim kommune er ein distriktskommune i Nordhordland i Vestland fylke, med ca. 2889 (2022) 
innbyggere. 

Vi lever i eit av verdas beste land, og dei aller fleste barn, unge og vaksne i Noreg har gode levevilkår. 
Samstundes er ein uroa for at dei barn og unge som ikkje har det bra og ikkje har gode levevilkår er 
aukande. Folkehelseprofilen i Austrheim kommune ser ein til dømes at ein del av 
ungdomskuleelevane har mange psykiske plagar er høgare enn landsnivået. Det er særskilt 
samhandling mellom ulike fagprofesjonar/instansar som må sjåast nærare når det gjeld denne type 
utfordringar. Fafo-rapporten publisert i 2020, «Trøbbel i grenseflatene – samordne innsats for 
utsette barn og unge», visar det at vi gliper på oppfølging i tilfeller der den enkelte utfordring er meir 
samansett. Manglande samhandling om oppfølging av utsette barn og unge er eit samfunnsproblem 
som bør trekkast fram spesielt, der manglande samhandling og samarbeid mellom tenester har ført 
til at barn og unge ikkje har fått den oppfølginga dei har hatt behov for.

Den sektorielle velferdsstaten skapar utfordringar når det gjeld samarbeid på tvers av sektorar, men 
også utfordringar mellom første og andre linjetenester. Den høgt spesialiserte og “siloorganiserte” 
inndelinga skapa vanskar for å operere på tvers, da kvar sektor har sine klart definerte 
ansvarsområde, oppgåver, økonomi og ressursar, og ikkje minst eigne mål og resultatstyring innanfor 
sin sektor. 

Konkrete innspel innan helse- og omsorgstenester frå Austrheim kommune handlar om tre 



hovudpunkt:

1. Førebyggjande arbeid.
2. Sikra gode pasientforløp der samhandling rundt den einskilde vert sterkare og tettare.
3. Demens tilbod lokalt 

Førebyggande arbeid

Det vil verta viktig at kommunane har ressursar til førebyggande arbeid, og at man har 
omstillingsmidlar til å sikra gode tiltak på lågare nivå i omsorgstrappa. Til dømes heimebesøk. Med 
heimebesøk meina vi å komme tidleg nok i kontakt med innbyggjarane for å førebygge i eigen heim, 
der ein kan sikre at bruker tar meir ansvar sjølv for å kunne bu trygt, lengst mogleg heime. 
Innbyggjarane må verta meir «rusta» for å unngå funksjonsfall lengst mogleg og for betre livskvalitet 
når dei vert eldre. Eit anna eksempel er støtte til pårørande som står i tunge omsorgsoppgåver, 
komme tidleg nok inn og avlaste, sikre hjelpemidlar og velferdsteknologi. Styrke kommunane i dette 
arbeidet slik at det vert mogleg å prioritera dette arbeidet.

Sikre gode pasientforløp der samhandling rundt den einskilde vert sterkare og tettare:

Det vil verta viktig med møteplassar tverrfagleg, mellom helseføretak og kommunar, ikkje 
tilfeldigheiter. Det bør byggjast eigne samarbeidsarena som har særdeles fokus på innovasjon innan 
teknologi og samhandlingsforløp. Det bør verta gitt eigne midlar til dette.

KS sitt arbeid med Gode pasientforløp er døme på eit kvalitetsforbetrings arbeid. Her under tema 
som pasientsikkerheit, velferdsteknologi, ABC demens, ressurssjukepleiarnettverk, 
demenskoordinator, kreftkoordinator og fysioterapi og ergoterapitenester. Dette må styrkast og 
arbeidast vidare med.

Demens tilbod lokalt 

Om lag 101 000 personar lever med demens i Noreg i dag. Det forventast ein dobling innan år 2050 ( 
Folkehelseprofilen frå FHI). Her er det viktig å sjå vidare på meir avlastningstilbod, sjå på 
aktivitetstilbod og styrke kommunane i tilrettelegging for dagtilbod der ektefelle kan stå i arbeid. 
Tilbod som gjev brukar meistring og livskvalitet, og ikkje oppbevaring. Til dette arbeidet må ein sjå på 
eigne midlar for å styrka dette arbeidet. Til dømes prosjektmidlar til å skapa tverrfaglege team i 
kommunane, og mellom kommunane og helseføretaka. Det bør og leggast til rette for fleire 
ambulante team knytt til demens. Der dei kjem ut til kommunane i ei kartleggingsfase. 

Formannskapet - 083/22 - 01.09.2022

FS - behandling:
Konstituert kommunalsjef Kim Andre Vangberg orienterte om saka, jamfør saksutgreiinga.
Framlegget til høyringssvar skal språkvaskast før det vert levert.
Handsaming i formannskapet:
Samrøystes for kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak.



FS - vedtak:
Austrheim kommune gjev følgjande høyringssvar:
Austrheim kommune er takksam for at statsråd Ingvild Kjerkol sendar ut invitasjon til å gje skriftlege 
innspel til meldingsarbeidet på nasjonal helse- og samhandlingsplan. 

Austrheim kommune er ein distriktskommune i Nordhordland i Vestland fylke, med ca. 2889 (2022) 
innbyggere. 

Vi lever i eit av verdas beste land, og dei aller fleste barn, unge og vaksne i Noreg har gode levevilkår. 
Samstundes er ein uroa for at dei barn og unge som ikkje har det bra og ikkje har gode levevilkår er 
aukande. Folkehelseprofilen i Austrheim kommune ser ein til dømes at ein del av 
ungdomskuleelevane har mange psykiske plagar er høgare enn landsnivået. Det er særskilt 
samhandling mellom ulike fagprofesjonar/instansar som må sjåast nærare når det gjeld denne type 
utfordringar. Fafo-rapporten publisert i 2020, «Trøbbel i grenseflatene – samordne innsats for 
utsette barn og unge», visar det at vi gliper på oppfølging i tilfeller der den enkelte utfordring er meir 
samansett. Manglande samhandling om oppfølging av utsette barn og unge er eit samfunnsproblem 
som bør trekkast fram spesielt, der manglande samhandling og samarbeid mellom tenester har ført 
til at barn og unge ikkje har fått den oppfølginga dei har hatt behov for.

Den sektorielle velferdsstaten skapar utfordringar når det gjeld samarbeid på tvers av sektorar, men 
også utfordringar mellom første og andre linjetenester. Den høgt spesialiserte og “siloorganiserte” 
inndelinga skapa vanskar for å operere på tvers, da kvar sektor har sine klart definerte 
ansvarsområde, oppgåver, økonomi og ressursar, og ikkje minst eigne mål og resultatstyring innanfor 
sin sektor. 

Konkrete innspel innan helse- og omsorgstenester frå Austrheim kommune handlar om tre 
hovudpunkt:

1. Førebyggjande arbeid.
2. Sikra gode pasientforløp der samhandling rundt den einskilde vert sterkare og tettare.
3. Demens tilbod lokalt 

Førebyggande arbeid

Det vil verta viktig at kommunane har ressursar til førebyggande arbeid, og at man har 
omstillingsmidlar til å sikra gode tiltak på lågare nivå i omsorgstrappa. Til dømes heimebesøk. Med 
heimebesøk meina vi å komme tidleg nok i kontakt med innbyggjarane for å førebygge i eigen heim, 
der ein kan sikre at bruker tar meir ansvar sjølv for å kunne bu trygt, lengst mogleg heime. 
Innbyggjarane må verta meir «rusta» for å unngå funksjonsfall lengst mogleg og for betre livskvalitet 
når dei vert eldre. Eit anna eksempel er støtte til pårørande som står i tunge omsorgsoppgåver, 
komme tidleg nok inn og avlaste, sikre hjelpemidlar og velferdsteknologi. Styrke kommunane i dette 
arbeidet slik at det vert mogleg å prioritera dette arbeidet.

Sikre gode pasientforløp der samhandling rundt den einskilde vert sterkare og tettare:

Det vil verta viktig med møteplassar tverrfagleg, mellom helseføretak og kommunar, ikkje 
tilfeldigheiter. Det bør byggjast eigne samarbeidsarena som har særdeles fokus på innovasjon innan 
teknologi og samhandlingsforløp. Det bør verta gitt eigne midlar til dette.

KS sitt arbeid med Gode pasientforløp er døme på eit kvalitetsforbetrings arbeid. Her under tema 



som pasientsikkerheit, velferdsteknologi, ABC demens, ressurssjukepleiarnettverk, 
demenskoordinator, kreftkoordinator og fysioterapi og ergoterapitenester. Dette må styrkast og 
arbeidast vidare med.

Demens tilbod lokalt 

Om lag 101 000 personar lever med demens i Noreg i dag. Det forventast ein dobling innan år 2050 ( 
Folkehelseprofilen frå FHI). Her er det viktig å sjå vidare på meir avlastningstilbod, sjå på 
aktivitetstilbod og styrke kommunane i tilrettelegging for dagtilbod der ektefelle kan stå i arbeid. 
Tilbod som gjev brukar meistring og livskvalitet, og ikkje oppbevaring. Til dette arbeidet må ein sjå på 
eigne midlar for å styrka dette arbeidet. Til dømes prosjektmidlar til å skapa tverrfaglege team i 
kommunane, og mellom kommunane og helseføretaka. Det bør og leggast til rette for fleire 
ambulante team knytt til demens. Der dei kjem ut til kommunane i ei kartleggingsfase. 

Kommunestyret - 068/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Konstituert kommunalsjef for helse og omsorg, Kim André Vangberg, orienterte om saka jamfør 
saksutgreiinga. Vangberg sa at det vert noko språkvask før innsending.
Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vart samrøystes vedteke

KS - vedtak:
Austrheim kommune gjev følgjande høyringssvar:
Austrheim kommune er takksam for at statsråd Ingvild Kjerkol sendar ut invitasjon til å gje skriftlege 
innspel til meldingsarbeidet på nasjonal helse- og samhandlingsplan. 

Austrheim kommune er ein distriktskommune i Nordhordland i Vestland fylke, med ca. 2889 (2022) 
innbyggere. 

Vi lever i eit av verdas beste land, og dei aller fleste barn, unge og vaksne i Noreg har gode levevilkår. 
Samstundes er ein uroa for at dei barn og unge som ikkje har det bra og ikkje har gode levevilkår er 
aukande. Folkehelseprofilen i Austrheim kommune ser ein til dømes at ein del av 
ungdomskuleelevane har mange psykiske plagar er høgare enn landsnivået. Det er særskilt 
samhandling mellom ulike fagprofesjonar/instansar som må sjåast nærare når det gjeld denne type 
utfordringar. Fafo-rapporten publisert i 2020, «Trøbbel i grenseflatene – samordne innsats for 
utsette barn og unge», visar det at vi gliper på oppfølging i tilfeller der den enkelte utfordring er meir 
samansett. Manglande samhandling om oppfølging av utsette barn og unge er eit samfunnsproblem 
som bør trekkast fram spesielt, der manglande samhandling og samarbeid mellom tenester har ført 
til at barn og unge ikkje har fått den oppfølginga dei har hatt behov for.

Den sektorielle velferdsstaten skapar utfordringar når det gjeld samarbeid på tvers av sektorar, men 
også utfordringar mellom første og andre linjetenester. Den høgt spesialiserte og “siloorganiserte” 
inndelinga skapa vanskar for å operere på tvers, da kvar sektor har sine klart definerte 



ansvarsområde, oppgåver, økonomi og ressursar, og ikkje minst eigne mål og resultatstyring innanfor 
sin sektor. 

Konkrete innspel innan helse- og omsorgstenester frå Austrheim kommune handlar om tre 
hovudpunkt:

1. Førebyggjande arbeid.
2. Sikra gode pasientforløp der samhandling rundt den einskilde vert sterkare og tettare.
3. Demens tilbod lokalt 

Førebyggande arbeid

Det vil verta viktig at kommunane har ressursar til førebyggande arbeid, og at man har 
omstillingsmidlar til å sikra gode tiltak på lågare nivå i omsorgstrappa. Til dømes heimebesøk. Med 
heimebesøk meina vi å komme tidleg nok i kontakt med innbyggjarane for å førebygge i eigen heim, 
der ein kan sikre at bruker tar meir ansvar sjølv for å kunne bu trygt, lengst mogleg heime. 
Innbyggjarane må verta meir «rusta» for å unngå funksjonsfall lengst mogleg og for betre livskvalitet 
når dei vert eldre. Eit anna eksempel er støtte til pårørande som står i tunge omsorgsoppgåver, 
komme tidleg nok inn og avlaste, sikre hjelpemidlar og velferdsteknologi. Styrke kommunane i dette 
arbeidet slik at det vert mogleg å prioritera dette arbeidet.

Sikre gode pasientforløp der samhandling rundt den einskilde vert sterkare og tettare:

Det vil verta viktig med møteplassar tverrfagleg, mellom helseføretak og kommunar, ikkje 
tilfeldigheiter. Det bør byggjast eigne samarbeidsarena som har særdeles fokus på innovasjon innan 
teknologi og samhandlingsforløp. Det bør verta gitt eigne midlar til dette.

KS sitt arbeid med Gode pasientforløp er døme på eit kvalitetsforbetrings arbeid. Her under tema 
som pasientsikkerheit, velferdsteknologi, ABC demens, ressurssjukepleiarnettverk, 
demenskoordinator, kreftkoordinator og fysioterapi og ergoterapitenester. Dette må styrkast og 
arbeidast vidare med.

Demens tilbod lokalt 

Om lag 101 000 personar lever med demens i Noreg i dag. Det forventast ein dobling innan år 2050 ( 
Folkehelseprofilen frå FHI). Her er det viktig å sjå vidare på meir avlastningstilbod, sjå på 
aktivitetstilbod og styrke kommunane i tilrettelegging for dagtilbod der ektefelle kan stå i arbeid. 
Tilbod som gjev brukar meistring og livskvalitet, og ikkje oppbevaring. Til dette arbeidet må ein sjå på 
eigne midlar for å styrka dette arbeidet. Til dømes prosjektmidlar til å skapa tverrfaglege team i 
kommunane, og mellom kommunane og helseføretaka. Det bør og leggast til rette for fleire 
ambulante team knytt til demens. Der dei kjem ut til kommunane i ei kartleggingsfase. 

Saksopplysninger:
Bakgrunn



Austrheim kommune har frå Helseminister Ingvild Kjerkol mottatt invitasjon til å gje skriftlege innspel 
på Regjeringa sitt arbeid med Nasjonal helse- og samhandlingsplan (NHSP). Regjeringas plan er å 
leggja fram NHSP hausten 2023. 

Kjerkol skriv at Regjeringa vil forbetra samhandlingsreforma, og at NHSP skal verta ein 
stortingsmelding som omfattar både den kommunale helse- og omsorgstenesta og 
spesialisthelsetenesta. Meldinga er viktig for det heilskaplege arbeidet for å styrka vår felles helse- og 
omsorgsteneste.

Kjerkol opplyser at den kommande NHSP vil, saman med ny folkehelsemelding og melding om 
helseberedskap, utgjera dei overordna rammene for helse- og omsorgspolitikken. Eit overordna mål 
for meldinga er å sikra gode pasientforløp og gode tenester i heile landet.

Vurdering

Austrheim kommune har vurdert at det er viktig å koma med innspel til meldingsarbeidet for ny 
nasjonal helse- og samhandlingsplan. Austrheim kommune er ein distriktskommune i Nordhordland i 
Vestland fylke, med ca. 2889 (2022) innbyggere. Det er for Austrheim kommune viktig at helse- og 
omsorgsdepartementet får høyringssvar frå mindre distriktskommunar. Dette for at man i vidare 
arbeid med nasjonal helse- og samhandlingsplan kan ivareta behov for gode pasientforløp og 
heilskaplege tenester i heile landet. 

Konklusjon

Kommunedirektøren tilrår at Austrheim kommune gjev følgjande høyringssvar:

Austrheim kommune fremmar følgjande innspel til Nasjonal helse og samhandlingsplan for 2024-
2027:

Austrheim kommune er takksam for at statsråd Ingvild Kjerkol sendar ut invitasjon til å gje skriftlege 
innspel til meldingsarbeidet på nasjonal helse- og samhandlingsplan. 

Austrheim kommune er ein distriktskommune i Nordhordland i Vestland fylke, med ca. 2889 (2022) 
innbyggere. 

Vi lever i eit av verdas beste land, og dei aller fleste barn, unge og vaksne i Noreg har gode levevilkår. 
Samstundes er ein uroa for at dei barn og unge som ikkje har det bra og ikkje har gode levevilkår er 
aukande. Folkehelseprofilen i Austrheim kommune ser ein til dømes at ein del av 
ungdomskuleelevane har mange psykiske plagar som er høgare enn landsnivået. Det er særskilt 
samhandling mellom ulike fagprofesjonar/instansar som må sjåast nærare når det gjeld denne type 
utfordringar. Fafo-rapporten publisert i 2020, «Trøbbel i grenseflatene – samordne innsats for utsette 
barn og unge», visar det at vi gliper på oppfølging i tilfeller der den enkelte utfordring er meir 
samansett. Manglande samhandling om oppfølging av utsette barn og unge er eit samfunnsproblem 
som bør trekkast fram spesielt, der manglande samhandling og samarbeid mellom tenester har ført 
til at barn og unge ikkje har fått den oppfølginga dei har hatt behov for.

Den sektorielle velferdsstaten skapar utfordringar når det gjeld samarbeid på tvers av sektorar, men 
også utfordringar mellom første og andre linjetenester. Den høgt spesialiserte og “siloorganiserte” 
inndelinga skapa vanskar for å operere på tvers, da kvar sektor har sine klart definerte 
ansvarsområde, oppgåver, økonomi og ressursar, og ikkje minst eigne mål og resultatstyring innanfor 



sin sektor. 

Konkrete innspel innan helse- og omsorgstenester frå Austrheim kommune handlar om tre 
hovudpunkt:

1. Førebyggjande arbeid.
2. Sikra gode pasientforløp der samhandling rundt den einskilde vert sterkare og tettare.
3. Demens tilbod lokalt 

Førebyggande arbeid

Det vil verta viktig at kommunane har ressursar til førebyggande arbeid, og at man har 
omstillingsmidlar til å sikra gode tiltak på lågare nivå i omsorgstrappa. Til dømes heimebesøk. Med 
heimebesøk meina vi å komme tidleg nok i kontakt med innbyggjarane for å førebygge i eigen heim, 
der ein kan sikre at bruker tar meir ansvar sjølv for å kunne bu trygt, lengst mogleg heime. 
Innbyggjarane må verta meir «rusta» for å unngå funksjonsfall lengst mogleg og for betre livskvalitet 
når dei vert eldre. Eit anna eksempel er støtte til pårørande som står i tunge omsorgsoppgåver, 
komme tidleg nok inn og avlaste, sikre hjelpemidlar og velferdsteknologi. Styrke kommunane i dette 
arbeidet slik at det vert mogleg å prioritera dette arbeidet.

Sikre gode pasientforløp der samhandling rundt den einskilde vert sterkare og tettare:

Det vil verta viktig med møteplassar tverrfagleg, mellom helseføretak og kommunar, ikkje 
tilfeldigheiter. Det bør byggjast eigne samarbeidsarena som har særdeles fokus på innovasjon innan 
teknologi og samhandlingsforløp. Det bør verta gitt eigne midlar til dette.

KS sitt arbeid med Gode pasientforløp er døme på eit kvalitetsforbetrings arbeid. Her under tema som 
pasientsikkerheit, velferdsteknologi, ABC demens, ressurssjukepleiarnettverk, demenskoordinator, 
kreftkoordinator og fysioterapi og ergoterapitenester. Dette må styrkast og arbeidast vidare med.

Demens tilbod lokalt 

Om lag 101 000 personar lever med demens i Noreg i dag. Det forventast ein dobling innan år 2050 ( 
Folkehelseprofilen frå FHI). Her er det viktig å sjå vidare på meir avlastningstilbod, sjå på 
aktivitetstilbod og styrke kommunane i tilrettelegging for dagtilbod der ektefelle kan stå i arbeid. 
Tilbod som gjev brukar meistring og livskvalitet, og ikkje oppbevaring. Til dette arbeidet må ein sjå på 
eigne midlar for å styrka dette arbeidet. Til dømes prosjektmidlar til å skapa tverrfaglege team i 
kommunane, og mellom kommunane og helseføretaka. Det bør og leggast til rette for fleire 
ambulante team knytt til demens. Der dei kjem ut til kommunane i ei kartleggingsfase. 

 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
082/22 Formannskapet PS 01.09.2022
069/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Kim Andrè Vangberg 22/891

Eldremelding - del av kommunedelplan for helse og omsorg 

Framlegg til vedtak:
1. Revidering av eldremeldinga frå 2010 vil inngå som ein eigen del av kommunedelplan for 

helse og omsorg. 
2. Kommunedelplan for helse og omsorg vil verta ei prioritert planoppgåve i 2022 og 2023.

Formannskapet - 082/22 - 01.09.2022

FS - behandling:
Konstituert kommunalsjef Kim Andrè Vangberg orienterte om saka, jamfør saksutgreiinga.
Kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug la til at det er mange planar i arbeid, og viktig å samkjøra fleire 
planar. 
Inger Lise Brekke (H) sa at det også gjer informasjonen lettare tilgjengeleg, for både politikarar og 
innbyggjarar. Må sjå ting i heilskap.
Kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug sa at det er fornuftig å sjå planane i samanheng.
Handsaming i formannskapet:
Samrøystes for kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak.

FS - vedtak:
1. Revidering av eldremeldinga frå 2010 vil inngå som ein eigen del av kommunedelplan for 

helse og omsorg. 
2. Kommunedelplan for helse og omsorg vil verta ei prioritert planoppgåve i 2022 og 2023.

Kommunestyret - 069/22 - 15.09.2022



KS - behandling:
Konstituert kommunalsjef for helse og omsorg, Kim André Vangberg, orienterte om saka jamfør 
saksutgreiinga.
- Vil no dra i gang arbeid med kommunedelplan for helse og omsorg, der ein samordnar fleire 
eksisterande planar for å sjå heilskapen i dette.
Kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug sa at det er viktig å så samla desse planane, og at ein 
samstundes gjer dei tilgjengelege digitalt, slik at dei er lettare å ta i bruk.
Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vert samrøystes vedteke

KS - vedtak:
1. Revidering av eldremeldinga frå 2010 vil inngå som ein eigen del av kommunedelplan for 

helse og omsorg. 
2. Kommunedelplan for helse og omsorg vil verta ei prioritert planoppgåve i 2022 og 2023.

Saksopplysninger:
Bakgrunn

Kommunestyret i Austrheim kommune godkjente den 12.11.2020 (i sak 099/20) planstrategi for 
Austrheim kommune 2020-2024. Vedtaket er heimla i plan- og bygningslova sin § 10-1. 
Planstrategien til kommunen skal vera eit hjelpemiddel for kommunestyre til å avklare kva 
planoppgåver Austrheim kommune skal prioritera i valperioden. 

I Austrheim kommune sin planstrategi for perioden 2020 til 2024 er eldremeldinga frå år 2010 ein av 
temaplanane som ein skal ha i kommunen. Austrheim kommune si eldremelding frå 2010 er ein plan 
som skulle gje eit statistisk oversyn over utviklinga av eldre i aldersgruppa 67+ i åra framover. 
Eldremeldinga omhandlar tenester som ein hadde behov for den gong og behov for framover. 
Eldremeldinga tek i tillegg for seg samhandling mellom helseføretaka og kommunane. Eldremeldinga 
er ikkje revidert sidan 2010, og er utdatert.  Eldremeldinga skulle etter planen verta revidert i 
komande periode. 

I planstrategien kjem det fram at kommunen for kommande periode skal ha ein kommunedelplan for 
helse- og omsorgstenester. Kommunedelplan for helse og omsorg er ein overordna plan for helse- og 
omsorgstenester i Austrheim kommune. Denne planen skal gje ein status på sentrale tenesteområde 
og tilrå framtidig retning i åra som kjem. Denne planen har ikkje vorte utarbeida tidlegare i Austrheim 
kommune. 

Med bakgrunn at det skal utarbeidast ein overordna plan for helse- og omsorgstenestene vil 
eldremeldinga inngå som ein del av denne planen. 

Vurdering

Helse- og omsorgstenester nasjonalt, regionalt og lokalt har vore i stor utvikling over lengre tid. I 
2018 kom det ny kvalitetsreform for eldre. Denne kvalitetsreforma vedtok kommunestyret i 
Austrheim kommune i 2021, sak 046/21. I 2022 kjem ny reform som handlar om å gjera det trygt for 



eldre å bu lengre heime. Begge reformene vil verta viktig i framtidig planlegging av helse- og 
omsorgstenester i Austrheim kommune. 

Austrheim kommune som mange andre kommunar står ovanfor vesentlege utfordringar innan helse- 
og omsorgstenesta i åra som kjem. Utfordringane for Austrheim vil vera å rekruttera fagfolk, riktig 
kompetanse på riktig plass, mangel på institusjonsplass, tilrettelegging for at fleire kan bu heime 
lengre, bygge omsorgsbustader m.m. Det er viktig å raskt få på plass eit overordna planverk for å 
sikra berekraftige helse- og omsorgstenester i kommunen i notid og for framtida. Det er vurdert at 
planstrukturen til Austrheim kommune for helse- og omsorgssektoren er omfattande. Eldremeldinga 
vert vurdert som ein viktig plan, men kor innhaldet vil verte dekka av ein kommunedelplan for helse 
og omsorg. Sentrale tema frå eldremeldinga vert ivareteken i kommunedelplanen. Her vil ein sikre  
blant anna langsiktig og heilskapleg planlegging, god bruk av kompetanse og fleksibel ressursbruk, 
arbeide for å yte riktige tenester på rett nivå og til rett tid i tråd med sentrale og lokale føringar

Konklusjon

Revidering av eldremeldinga frå 2010 vil inngå som ein eigen del av kommunedelplan for helse og 
omsorg. 

Kommunedelplan for helse og omsorg vil verta ei prioritert planoppgåve i 2022 og 2023.

 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
081/22 Formannskapet PS 01.09.2022
070/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Bjørnar Fjellhaug FE-039 22/900

Eigarskapsmelding 2022-2024 

Vedlegg
KS rettleiar: Anbefalinger om eierskap, selskapsledelse og kontroll
Eigarskapsmelding 2022-2024 - Austrheim kommune - framlegg

Framlegg til vedtak:
1. Eigarskapsmelding 2022 – 2024 for Austrheim kommune, vert godkjent. 
2. Kommunen sine reglar for eigarstyring, samt eit oversyn over selskap kommunen har 

eigarinteresser i, skal gjerast lett tilgjengeleg på kommunen si heimeside.

Formannskapet - 081/22 - 01.09.2022

FS - behandling:
Kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug orienterte om saka, jamfør saksutgreiinga.
Eigarskapsmeldinga vert gjort tilgjengeleg på heimesida.
Ordførar Per Lerøy (Ap) sa at det må rettast om eigardel Aufera, der også Fedje er inne.
Helge Dyrkolbotn (KrF) sa at det er veldig informativt med informasjonen om dei ulike selskap der ein 
eig.
Ordføraren refererte vedtaket.
Handsaming i formannskapet:
Samrøystes for kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak.

FS - vedtak:
1. Eigarskapsmelding 2022 – 2024 for Austrheim kommune, vert godkjent. 
2. Kommunen sine reglar for eigarstyring, samt eit oversyn over selskap kommunen har 

eigarinteresser i, skal gjerast lett tilgjengeleg på kommunen si heimeside.



Kommunestyret - 070/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Kommunedirektør Bjørnar Fjellhaug orienterte om saka, jamfør saksutgreiinga. 
Ordførar Per Lerøy sa at det var ei god og oversiktleg eigarskapsmelding.
Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vert samrøystes vedteke

KS - vedtak:
1. Eigarskapsmelding 2022 – 2024 for Austrheim kommune, vert godkjent. 
2. Kommunen sine reglar for eigarstyring, samt eit oversyn over selskap kommunen har 

eigarinteresser i, skal gjerast lett tilgjengeleg på kommunen si heimeside.

Saksopplysninger:
Bakgrunn

God forvaltning av eigarskap er avgjerande for å sikre kvalitet på tenestar og god forvaltning av felles 
verdiar, og er i tillegg viktig for omdømmet til kommunen. Ei eigarskapsmelding skal sikre naudsynte 
styringssignal til selskapa og tydleggjere lokalpolitikarane sitt ansvar. For å utøve bevisst eigarstyring 
må heile kommunestyret vite kva kommunen eig, kva kommunen vil med dette og ikkje minst kvifor 
dei eig kvart einskild selskap. 

Selskapa sine strategiske mål vert i stor grad utforma av eigarstyra. Derfor er det viktig at 
kommunestyret i Austrheim ovanfor selskap med sterke kommunale interesser aktivt definerer og 
revurderer motiv, mål og forventningar. 

Eit mål med eigarskapsmeldinga er å drøfte kommunen sine motiv for å opprette eller delta i selskap, 
å ha etablert prinsipp og retningsliner som skal vere generelle for kommunen si eigarstyring, ramme 
for utøving av eigarskap i ulike selskapsformer, samt reglar og prosedyrar for politisk og administrativ 
oppfølging av selskapa. 

Kommunen har eit kontroll- og tilsynsansvar ovanfor sine eigarinteresser i selskap. 

Eigarskapsmeldinga er bygd opp på tidlegare eigarskapsmelding for Austrheim kommune. Austrheim 
kommune si eigarskapsmelding er delt opp i 2 delar: 

I. Eigarskap og selskapsstyring 
II. Selskapsoversyn III. Interkommunalt samarbeid 

Fakta



Det følger av den nye kommunelova § 26-1 at kommunen minst ein gong pr. valperiode skal 
utarbeide ei eigarskapsmelding som skal godkjennast av kommunestyret. Meldinga skal minst 
innehalde kommunen sine prinsipp for eigarstyring, ei oversikt over selskap kommunen har 
eigarinteresser i, samt føremålet med desse eigarinteressene. 

Ei ny og oppdatert eigarskapsmelding i tråd med ny kommunelov ligg no til handsaming. Del 1, Kap. 1 
er ei kort innleiing, samt gjennomgang av eigarskap og selskapsstyring. I kapittel 2 ligg retningsliner 
for eigarskap, leiing og kontroll av selskap. Del 2 inneheld ei generell oversikt over ulike 
selskapformer og samarbeid kommunen kan vera med i, og tek med i kva grad kommunestyret har 
styring og kontroll i dei ulike organisasjonsformene. 

Kommunen si noverande eigarskapsmelding er frå 2016. Før den nye kommunelova var det ikkje krav 
om regelmessig handsaming av denne, difor har det ikkje blitt laga ny før no. Kommunen hadde 
revisjon på eigarskapsforvaltning hausten 2021 og rapport datert 24.01.2022. Det blei tilrådd at ein 
oppdaterer eigarskapsmeldinga. 

Lovar, føresegner, rundskriv 
Lov 22.6.2018 nr. 82 om kommunar og fylkeskommunar (kommunelova). 

Økonomiske konsekvensar 
Saka medfører ikkje økonomiske konsekvensar for kommunen. 

Gjeldande planar, retningsliner og vedtak 
Eigarskapsmelding for Austrheim kommune (2016)

Vurdering

Det vert synt til eigarskapsmeldinga. Reglane for eigarstyring byggjer på KS sine tilrådingar om 
eigarskap, men dei er tilpassa «våre tilhøve» med tanke på storleik og tal selskap vi er med i. 

Kommunedirektøren meiner at kommunen med denne meldinga får eit godt grunnlag for å utøve 
eigarskapsforvaltning og følgje opp utviklinga i dei selskapa og samarbeida vi er med i.

Konklusjon

Kommunedirektøren tilrår følgjande:

1. Eigarskapsmelding 2022 – 2024 for Austrheim kommune, vert godkjent. 
2. Kommunen sine reglar for eigarstyring, samt eit oversyn over selskap kommunen har 

eigarinteresser i, skal gjerast lett tilgjengeleg på kommunen si heimeside.

 



Sakspapir

Saksnr Utvalg Type Dato
071/22 Kommunestyret PS 15.09.2022

Sakshandsamar Arkiv ArkivsakID
Odd Harald Dommersnes FE-250, FE-256 22/937

Garanti for lån til Austrheim Kommunale Eigedomsselskap AS 

Framlegg til vedtak:

1.Austrheim kommunale eigedomsselskap AS (org.nr. 931 722 921) (AKE)  overtek dei kommunale 
bustadane til marknadstakst. For å finansiere dette oppkjøpet tek eigedomsselskapet opp eit lån på 
kroner 51,6 millionar kroner for å finansiere dette oppkjøpet.  

2. Austrheim kommune garanterer med sjølvskuldnargaranti for lån på maksimalt 51,6 millionar 
kroner for Austrheim kommunale eigedomsselskap AS (org.nr. 931 722 921) (AKE) sitt låneopptak 
med tillegg av 10 % av til ein kvar tid gjeldande hovudstol til dekning av eventuelle renter og 
omkostningar. Kommunen sitt maksimale garantiansvar skal ikkje overstige kroner 56 760 000,-

3. Garantiansvaret vert redusert i takt med nedbetalinga av lånet og opphøyrer etter 30 år med 
tillegg av inntil 2 år, jf. garantiforskriftenes § 3.

5. Garantien er gyldig frå utbetalingsdato og i 32 år.

6. Garantien må godkjennast av Statsforvaltaren før den er endeleg godkjent, jf. kommunelova 
§ 14-19. 
 
7. Austrheim kommune skyt inn 8 millionar kroner i Austrheim kommunale eigedomsselskap 
for å styrkja eigenkapitalen i selskapet, i tillegg vert delar av desse midlane nytta til å 
skifte ut kloakken i Vestlia.

8. Av salsbeløpet frå sal av eigedomane blir det sett av med 25 millionar til investering fond for 
utbygging av skulane. Dei resterande midlane blir nytta til ei ekstraordinær 
betaling av lån tilhøyrande Austrheim kommune.

9. Det vert etablert eit avtaleverk som regulerer samhandlinga mellom Austrheim kommune 
og Austrheim kommunale eigedomsselskap.



Kommunestyret - 071/22 - 15.09.2022

KS - behandling:
Økonomi- og personalsjef Odd Harald Dommersnes orienterte om saka, jamfør saksframlegget.
Ordførar Per Lerøy (Ap) spurte om finansieringa var på plass, her svara Dommersnes at det er gjort 
refinansiering av fleire lån. Dette selskapet ligg an til å få 3,1 prosent rente, det er bra på slike 
langsiktige lån som dette.

Handsaming i kommunestyret:
Kommunedirektøren sitt framlegg vert samrøystes vedteke

KS - vedtak:

1. Austrheim kommunale eigedomsselskap AS (org.nr. 931 722 921) (AKE)  overtek dei kommunale 
bustadane til marknadstakst. For å finansiere dette oppkjøpet tek eigedomsselskapet opp eit lån på 
kroner 51,6 millionar kroner for å finansiere dette oppkjøpet.  

2. Austrheim kommune garanterer med sjølvskuldnargaranti for lån på maksimalt 51,6 millionar 
kroner for Austrheim kommunale eigedomsselskap AS (org.nr. 931 722 921) (AKE) sitt låneopptak 
med tillegg av 10 % av til ein kvar tid gjeldande hovudstol til dekning av eventuelle renter og 
omkostningar. Kommunen sitt maksimale garantiansvar skal ikkje overstige kroner 56 760 000,-

3. Garantiansvaret vert redusert i takt med nedbetalinga av lånet og opphøyrer etter 30 år med 
tillegg av inntil 2 år, jf. garantiforskriftenes § 3.

5. Garantien er gyldig frå utbetalingsdato og i 32 år.

6. Garantien må godkjennast av Statsforvaltaren før den er endeleg godkjent, jf. kommunelova 
§ 14-19. 
 
7. Austrheim kommune skyt inn 8 millionar kroner i Austrheim kommunale eigedomsselskap 
for å styrkja eigenkapitalen i selskapet, i tillegg vert delar av desse midlane nytta til å 
skifte ut kloakken i Vestlia.

8. Av salsbeløpet frå sal av eigedomane blir det sett av med 25 millionar til investering fond for 
utbygging av skulane. Dei resterande midlane blir nytta til ei ekstraordinær 
betaling av lån tilhøyrande Austrheim kommune.

9. Det vert etablert eit avtaleverk som regulerer samhandlinga mellom Austrheim kommune 
og Austrheim kommunale eigedomsselskap.

Saksopplysninger:
Bakgrunn

Austrheim kommunale eigedomsselskap (AKE) er eit selskap som er 100 % eigd av Austrheim 
kommune. Selskapet skal ha som sitt hovudføremål å leige ut omsorgs- og kommunale 



utleigebustader til brukarar som Austrheim kommune har eit særskilt ansvar for, herunder brukarar 
som har vanskar med å skaffe seg bustad i den private marknaden eller har særskilt behov for 
omsorgsbustad. Dette skal selskapet oppnå ved å eige, kjøpe og selje eigedomar til bustadføremål, 
samt bygge ut, drifte og vedlikehalde eigedomar til bustadføremål til denne brukargruppa. Selskapet 
kan også bygge ut, drifte, vedlikehalde og forvalte andre eigedomar som skal nyttast til kommunale 
eller andre offentlege føremål. Selskapet kan også gjennomføre dette ved utleige av eigedom til 
Austrheim kommune. Selskapet skal ikkje ha føremål å drive kommersiell verksemd.

Vurdering

For å kunne ta opp lån i KLP og andre langsiktige långivarar til kommunar var det stilt som krav at det 
er gjort eit vedtak  i kommunestyret som omfattar flg. vedtakspunkt

Dette skal vedtak om garanti innehalde:

· kven er garantien er stilt for
· kva føremål garantien gjelder 
· kva type garanti som er stilt
· det maksimale beløpet som det garanterast for og korleis beløpet eventuelt reduserast i 

garantiperioden
· kva tidspunkt garantien gjelder frå og når den opp høyrer
· om vedtaket må godkjennast av departementet etter kommunelova § 14-19.

Ver merksam på at garantivedtaket frå kommunen må syne alle punkta ovanfor. Er ikkje alle punkta 
oppgjeven blir den ikkje godkjent. Garantivedtaket skal også syne til lånet sitt beløp og kva tillegg for 
renter og omkostningar som det skal garanterast for. KLP og andre långjevarar krev at det 
kausjonerast for heile lånebeløpet med eit tillegg på 10% for renter og eventuelle kostnader.

Det kan vere at garantien også må godkjennast av Statsforvaltaren. Dette vil medføre at endå ein 
instans må godkjenne garantivedtaket, kommunedirektøren vil difor leggja fram denne garanti for 
endeleg godkjenning hjå Statsforvaltaren.

Ulike typer kommunal garanti

Det kan gjevast to ulike typar garantiar; Simpel garanti og sjølvskuldnargaranti. Ulikskapen på ein 
simpel garanti og ein sjølvskuldnargaranti er som følgjer:

Ein simpel garanti trer fyrst i kraft når låntaker ikkje greier å oppfylle betalingsforpliktingane sine, og 
det ikkje er funnen dekning i deira eignelutar.

Ved ein sjølvskuldnargaranti kan långjevar velje å krevje dekning frå garantisten ved fyrste misleghald 
av lånet. Dette kan skje sjølv om det er gode moglegheiter for dekning hjå låntakar på sikt. Dette er ei 
stor føremon for banken. Samstundes medfører det større risiko for garantisten, som risikerer å stå 
ansvarleg for heile lånet ved mislighald.



Vilkåra vil vere ulike for dei to typane garantiar. Då risikoen vurderast som høgare ved ein simpel 
garanti attspeglar det i lånet sine vilkår. Ved ein sjølvskuldnargaranti vert risikoen vurdert som lågare, 
og vi kan få betre rentevilkår enn ved simpel garanti.

Nest steg i arbeidet vil vera at når garantiane er på plass vil rådgjevaren vår innan lån, Bergen Capital 
Mangement starta opp eit arbeid med å leggja ut dette lånet i marknaden. Fyrst når dette er på plass 
vil AKE  kunne overta den daglege drifta og utvikling av bustadmassen til kommunen.

Konklusjon

Kommunedirektøren rår til at det vert gjeve ein sjølvskuldnargaranti til Austrheim kommunale 
eigedomsselskap, som gjer dette selskapet i stand til og overta kommunen sin bustadmasse. Når 
betalinga er gjennomført vil drifta av bustadane og utviklinga av desse skje gjennom AKE.
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